
دوشنبه  15 مرداد 1397 23 ذی القعده 1439  6آگوست 2018  شماره 4619  سال بیست و یکم   1000 تومان

روزنامه صبح ایران

روحانی در نامه ای به رییس مجلس: 

برای بیان حقایق به مجلس می آیم

وزیر امور اقتصادی و دارایی: 

حساب های سپرده قوه قضاییه قانونی است 

»طرح خدمت سربازی دخترها« در مجلس 

محمد هاشمی:

مسئولین باید هر چه سریعتر 
با مردم از مشکلات سخن بگویند

تاکید رییس مجلس برحذف کنکور؛

کنکور، کارآفرینی را 
به صفر رسانده است

یک فعال سیاسی گفت: نه تنها دشمنان در جنگ 
اقتصادی علیه نظام فعالیت می کنند، بلکه آنها جنگ روانی 
هم به راه انداختند که مسئولین با مردم سخن نمی گویند، 
مسئولین فریب دشمن را نخورند و ضروری است تا با مردم 
سخن بگویند. محمد هاشمی بر ضرورت گفت وگوی دولت 
با مردم تاکید و اظهار کرد: اصولا اتکای مسئولین کشور ما به 

مردم است. بعد از اتکا به خداوند تبارک و تعالی، مسئولین 
همواره به حضور مردم و پشتیبانی مردم پیش رفته اند. در 
این انقلاب و نظام نباید کاری انجام شود که مردم دلسرد 
شوند، باید مردم را همراه خود داشته باشیم.وی ادامه داد: 
رسانه های بیگانه و دشمنانی که از طریق ابزارهای مختلف 

می خواهند به انقلاب و نظام آسیب برسانند ...

رئیس مجلس شورای اسلامی بر لزوم حذف کنکور سراسری تأکید کرد. علی لاریجانی با تاکید بر اینکه باید کنکور و 
نظام آموزشی در خدمت کارآفرینی باشد، پیشنهاد داد دانشگاه ها به صورت مستقل، آزمون برگزار کرده و با مصاحبه، 

دانشجویان مدنظر خود را انتخاب کنند. 
علی لاریجانی عصر دیروز میزبان کمیسیون آموزش مجلس  بودوی  دراین  جلسه با شنیدن دغدغه های اعضای این 

کمیسیون، نظرات خود را نیز در حوزه مسائل مربوط به بخش آموزش کشور ارائه کرد
وی  با تأکید بر لزوم حذف کنکور، تصریح کرد: کنکور در حال رساندن کارآفرینی کشور به صفر است، چراکه مردم 

حتی از مقطع ابتدایی برای کنکور دغدغه دارند، لذا بهتر است که پذیرش دانشجو به عهده دانشگاه ها باشد...
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معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: 120 دستگاه اتوبوس در سال جاری بازسازی 
اساسی می شود.

عباس ذاکریان با اشاره به نوسازی ناوگان تاکسیرانی در شهر قم، اظهار داشت: نوسازی اتوبوس 
و تاکسی درون شهری توسط شهرداری قم در چند سال اخیر با سرعت مناسبی انجام شده است 
و هم اکنون عمر ناوگان تاکسیرانی قم با توجه به نوسازی 1500 دستگاه تاکسی در دو سال اخیر 
به 5 سال کاهش یافته است.معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه یک چهارم 
ناوگان تاکسیرانی شهر قم نوسازی شده است، افزود: در زمینه اتوبوسرانی هم 50 دستگاه 
اتوبوس یورو 4 سال گذشته به ناوگان اتوبوسرانی اضافه شد و در سال جاری نیز بازسازی اساسی 

120 دستگاه اتوبوس بااعتباری بالغ بر 13 میلیارد تومان نیز در دستور کار قرار دارد...

معاون امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم، رسالت قم به عنوان ام القرای جهان تشیع 
را گسترش احکام فقهی در دنیا دانست و گفت: با ثبت برند حلال این استان و تبیین مبانی غذای 

حلال، قم ظرفیت تبدیل به برند جهانی غذای حلال را دارد. 
مهرداد غضنفری روز شنبه در جلسه امضای تفاهم نامه تبیین احکام فقهی غذای حلال 
میان استانداری و فرمانداری قم با موسسه موضوع شناسی احکام فقهی در سالن جلسات این 
موسسه، با بیان اینکه استقبال از غذای حلال محدود به مسلمانان نیست تاکید کرد: به دلیل 
اینکه احکام اسلام دارای دلایل علمی و بهداشتی در تهیه غذای حلال است، غیر مسلمانان 
نیز بر سلامت محصول غذای حلال تاکید و از آن استقبال شده است.وی با تاکید بر ضرورت 

ساماندهی غذای حلال در حوزه فقهی و فنی در قم ادامه داد: قم از منظر دینی ...

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم:

120 دستگاه اتوبوس در سال جاری 
بازسازی اساسی می شود

معاون امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم :

قم به برند جهانی غذای حلال 
تبدیل می شود 

فرمانده جدید نیروی انتظامی استان قم  نیز در این مراسم گفت: از 
جمله اولویت های نیروی انتظامی مبارزه با هنجارشکنان و مخلان نظم 
و امنیت عمومی است و این موضوع به صورت ویژه دنبال می شود. 
سردار علیرضا آقاخانی با اشاره به جایگاه این شهر اظهار کرد: جایگاه 
قم بر هیچ کسی پوشیده نیست و برای دانستن تاریخ قم باید به بیانات 
مقام معظم رهبری در خصوص این شهر و مردم آن مراجعه کنیم.وی 

ادامه داد: مهم ترین رکن برای ایجاد امنیت...

»مرتضی مبلغ« معاون سیاسی وزارت کشور در دوره اصلاحات 
فراخوان مخالفان دولت برای اعتراضات خیابانی را نوعی فرصت 
طلبی سیاسی دانست که به پشتوانه نگاه های تبعیض آمیز نسبت 

به گروه ها و جریانات سیاسی کشور صورت می گیرد. 
»تشکیل  اجتماعات  و راه پیمایی ها« حقی است که قانون اساسی 
جمهوری اسلامی آن را به رسمیت شناخته اما در کنار آن بارها بر 

اصل تساوی همگان در برابر قانون تاکید ورزیده است...

فرمانده جدید نیروی انتظامی استان قم تاکید کرد: 

مقابله با هنجار شکنان 
و مخلان نظم و امنیت عمومی

مبلغ فعال سیاسی اصلاح طلب :

همه باید به سمت 
انسجام و آشتی ملی برویم
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هیچ مشکل امنیتی 
در کشور وجود ندارد 

سردار اشتری در آیین تکریم و معارفه فرمانده انتظامی استان قم:

در نظر دارد امتیاز بهره برداری از10 سازه تبلیغاتی سطح 

شهر)9 سازه بیلبورد و 1 سازه عرشه پل( را به مدت سه 

سال از طریق برگزاری مزایده به بخش خصوصی واگذار 

نماید. 

لذا از کلیه کانون های تبلیغاتی واجد شرایط دعوت به 

عمل می آید از تاریخ نشر آگهی نوبت اول نسبت به دریافت 

اسناد مزایده و از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 

روز و تا پایان ساعت اداری مورخ 1397/05/27 جهت 

ارائه پیشنهادات به سازمان زیباسازی شهرداری قم واقع 

در خیابان شهید طالقانی)آذر( کوچه شماره 25 ساختمان 

زیباسازی واحد حقوقی مراجعه و یا جهت دریافت اطلاعات 

بیشتر با شماره تلفن 37701512 تماس حاصل فرمائید 

ضمناً سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار 

بوده و هزینه آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزایده 

خواهد بود.

سازمان زیبا سازی شهرداری قم

سازمان زیبا سازی شهرداری قم

آگهی مزایده) نوبت اول(
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سخنی با طراحان
 سوال از رییس جمهور

طرح سوال از رییس جمهوری چهارشنبه گذشته از 
سوی هیات رییسه مجلس اعلام وصول شد و در این میان 
یک سوال از طراحان آن همچنان بی پاسخ مانده است. بر 
اساس آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی در صورتی 

که نمایندگان در صحن علنی از پاسخ رییس جمهوری به مجلس قانع نشوند گزارش آن 
جهت رسیدگی، به قوه قضاییه ارسال می شود. به عنوان یک عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس یادآوری می کنم که ماجرای طرح سوال از رییس جمهوری، پیش از انتخابات 
ریاست جمهوری دوازدهم کلید خورد و محور اصلی آن موضوع موسسات مالی و اعتباری 
بود.چند ماه پیش بنا به درخواست نمایندگان در زمینه سوال درباره موسسات مالی، ماده 
236 آیین نامه داخلی مجلس مبنی بر ارسال گزارش موارد مربوطه به قوه قضائیه، در 
کمیسیون اقتصادی و سپس صحن علنی مجلس به تصویب رسد. اما نکته آن است که 
ارسال گزارش به قوه قضائیه تاکنون به نتیجه نرسیده است.سوال این است که با توجه 
به بی نتیجه ماندن گزارش پیشین، ارسال گزارشی دیگر به قوه قضائیه، چه فایده ای 
دارد؟دومین پرسش از طیف نمایندگانی که چندین طرح سوال از رئیس جمهوری را 
تدوین کرده و در نهایت، طرح اخیر را اعلام وصول کردند، این است: چرا به نتیجه رسیدن 
همان ماده 236 مصوب را پیگیری نمی کنید؟ آن هم در موضوعی مشخص همچون 
موسسات مالی و اعتباری که بسیاری از تخلفات آن متضرر شده اند.به نظر می رسد 
طراحان سوال از رییس جمهوری به جای پاسخ به این پرسش و به جای پیگیری گزارش 
مجلس به قوه قضاییه درباره مطالبات مردم، خواسته یا ناخواسته در چارچوب برخی اتاق 
فکرهای تخریبی حرکت کرده و طرح سوال دیگری را با 5 محور تدوین کردند. از سوی 
دیگر، کلید زدن طرح این سوال آن هم در زمانی که تنها حدود چهار ماه از تحلیف رییس 
جمهوری می گذشت و این جای تامل دارد. به هر روی با رویکرد فوق، آنچه بیش از 
هرنکته ای واضح است آنکه در شرایط تحریم ها و اوضاع اقتصادی کنونی، طرح سوال 
از رییس جمهوری به شفافیت منجر نمی شود. چه آنکه فرصت حسن روحانی برای 
پاسخ به این پرسش های کلی بسیار کم است و پاسخ او نیز نمی تواند دلیل پنج محور 
مشکلاتی که در این طرح پرسش آمده را روشن و شفاف کند. بر این اساس، در شرایط 
کنونی کشور، طرح این سوال از رییس جمهوری تنها به تضعیف او و دولتش می انجامد 

و بی تردید موجب تضعیف اقتدار و منافع ملی خواهد شد.
* نماینده مردم تهران 

گاهی هم به خودمان 
سوزن بزنیم 

سال ها پیش تلویزیون سریال طنزی پخش می کرد 
به نام مسافران. در این سریال حمید لولایی همیشه به 
رامبد جوان برادر کوچکتر خود توصیه های جالبی داشت 

مثل، نخری، می خرن، نزنی، می زننت.نخوری، می خورنت  و ... این توصیه ها شده است 
داستان امروز ما مردم. همه ما می ترسیم در آشفته بازار سرمان کلاه برود و بقیه ببرند و 
دست ما خالی بماند. امروز همه کلاه خود را چسبیده اند تا باد نبرد. شاید هم حق داشته 
باشند، بالاخره آدمی همیشه به دنبال زندگی بهتر و سود بیشتر است. در این اوضاع آب 
گل آلود است و همه می خواهند ماهی خود را بگیرند. ماشین می خریم که سود کنیم. 
طلا و دلار می خریم  ارزش پولمان حفظ شود و کمی سود کنیم حتی سفر می  رویم که 
سود کنیم. در این سبک زندگی اما باید از گرده دیگری بالا رفت تا به سود بیشتر رسید. 
در این سبک زندگی دیگر رحم کردن به دیگران فایده ندارد. رحم کردن مساوی با ضرر 
کردن است. همین موقع است که کالایی که با ارز دولتی وارد شده است به قیمت آزاد 
فروخته می شود.کالاهایی که تولید داخل هستند به قیمت خارجی فروخته می شوند. 
دلار بر روی قیمت میوه داخلی هم تاثیر می گذارد. بله همه دنبال سود خودشان هستند. 
در این اوضاع است که پول بیشتر از انسان ارزش دارد. دلار می شود محبوبه زیباروی 
خیلی از ما. بازار و اقتصاد ایران حال خوبی ندارد. به نظر می رسد کاری از مسؤولان کشور 
در این زمینه ساخته نیست. در کنار آن خود ما مردم هم داریم آش این بازار ملتهب را 
هم می زنیم. روا نیست در این بازار پر هیاهو از نقش خودمان به سادگی بگذریم و همه 
تقصیرها را به گردن مسؤولان، ترامپ و عربستان، اسرائیل بیندازیم. تا وقتی ما بدو بدو 
می خریم و انبارهای خود را پر می کنیم، آش همان آش است و کاسه همان کاسه. بیمار 
سرطانی، داروی خود را چند برابر می خرد چون آنکه دارو رو با ارز ارزان خریده است، آن 
را گران می فروشد. مغازه داری که یخچال خارجی مغازه اش را پارسال خریده است آن 
را به قیمت روز می فروشد و بیچاره پدری که به دنبال خریدن جهیزیه برای دختر خود 
است. شاید اگر ما اهل رحم کردن به هم بودیم، اوضاع بازار اینگونه نبود. شاید اگر ما هوای 
یکدیگر را داشتیم اوضاع زندگی مان اینگونه نبود. با هم که تعارف نداریم، این روزها پول 
شده است بَت زندگی ما. عده ای حتی حاضر هستند از عزیزترین کسان خود بگذرند تا 
شاید چند دلار بیشتر سود کنند.اینکه به مسؤولان کشور جوالدوز می زنیم خوب است. 
آنها وظایف خود را به خوبی انجام ندادند اما یادمان نرود گاهی هم به خودمان سوزن بزنیم.

محمد هاشمی:

مسئولین باید هر چه سریعتر 
با مردم از مشکلات سخن بگویند

یک فعال سیاسی گفت: نه تنها دشمنان در جنگ اقتصادی علیه نظام فعالیت 
می کنند، بلکه آنها جنگ روانی هم به راه انداختند که مسئولین با مردم سخن نمی گویند، 

مسئولین فریب دشمن را نخورند و ضروری است تا با مردم سخن بگویند.
محمد هاشمی بر ضرورت گفت وگوی دولت با مردم تاکید و اظهار کرد: اصولا اتکای 
مسئولین کشور ما به مردم است. بعد از اتکا به خداوند تبارک و تعالی، مسئولین همواره 
به حضور مردم و پشتیبانی مردم پیش رفته اند. در این انقلاب و نظام نباید کاری انجام 
شود که مردم دلسرد شوند، باید مردم را همراه خود داشته باشیم.وی ادامه داد: رسانه های 
بیگانه و دشمنانی که از طریق ابزارهای مختلف می خواهند به انقلاب و نظام آسیب 
برسانند همیشه سعی کرده اند تا مردم را از نظام جدا کنند. آنها تنها راهی که برای تضعیف 
نظام پیش روی خود می بینند، ناامید کردن مردم از نظام است.این فعال سیاسی افزود: 
ایران هیچگاه با کشوری هم پیمان نبوده است، در هشت سال جنگ با کمک مردم روی 
پای خود ایستاده و پس از آن هم با همراهی مردم با تکیه بر نیروهای داخلی راه خود را به 
سوی پیشرفت طی کرده است. با توجه به این موضوعات دشمن نسبت به نظام و مردم 
کینه دارد، کینه آنها فقط به نظام نیست، بلکه نسبت به مردم هم کینه ورزی می کنند. 
گاهی پیش می آید که می گویند ما صدای مردم هستیم و به خاطر مردم ایران کارها را 
پیش می بریم اما همه این حرف ها فریبکارانه است و دشمن همواره به دنبال ضربه زدن 

به انقلاب و مردم است.
وی خطاب به مسئولین، گفت: با توجه به تمام این موضوعاتی که ذکر کردم، مسئولین 
باید حواس شان را جمع کنند، با مردم سخن بگویند و از طریق رسانه ها شرایط کشور 
را با شفافیت به مردم توضیح دهند. مسئولین مشکلات کشور را باید با مردم در میان 
بگذارند، مردم باید توطئه های دشمنان را که مسئولین با آنها دست و پنجه نرم می کنند 
بشناسند. مردم آگاهی دارند اما نیازمند توضیحات بیشتر هستند. هاشمی یادآور شد: یکی 
از کارهایی که باعث می شود مردم بیشتر با مسئولین همدل شوند مجازات کسانی است 
که باعث شرایط بد موجود شده اند، است. الان در رسانه ها اخبار فسادها منتشر می شود، 
مسئولین هم بر این موضوع صحه می گذارند، اما مشخص نمی شود که با فاسدین چه 
برخوردی می شود. بالاخره مردم انتظار دارند کسانی که در نظام اقتصادی اختلال ایجاد 

کردند، دستگیر شوند.
وی گفت: مردم می دانند کسانی که توانسته اند در نظام اقتصادی اختلال ایجاد کنند 
و فساد را رواج دهند، ریشه شان فقط در خارج از کشور نیست. کسی که می تواند در بازار 
تهران بچرخد و دو تن سکه جمع کند و قیمت سکه را بالا می برد شناخته شده است، 

مشخص است که چه کسانی پشتش هستند و باید با آنها برخورد شود.

مرتضی حاجی:

سوال از رییس جمهور و استیضاح وزرا 
مشکلی را حل نمی کند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: فکر می کنم در حال حاضر اقداماتی مانند سوال 
از رییس جمهور و استیضاح وزیر کار مشکلی را حل نمی کند ،هر چند که پرسش از 
مسئولان دولتی حق مجلس است ولی همه ما باید در کنار هم با محوریت دولت در 

جهت حل مشکلات اقتصادی عمل کنیم. 
مرتضی حاجی در پاسخ به این پرسش که تغییرات ایجاد شده در دولت تا چه اندازه 
به حل مشکلات اقتصاد کمک می کند، گفت: زمانی هست که این تغییرات به دلیل 
ارزیابی برخی عملکردها و دریافت نقاط ضعف در فعالیت وزیران است که انجام می شود 
و زمانی هم این تغییرات برای ایجاد آرامش در اذهان مردم اجرایی می شود، اما در حال 
حاضر تغییر آقای سیف که به نظرم دیرهنگام هم انجام شد، چندان آرامش را به جامعه 
منتقل نکرد که اگر کرده بود، شاهد نوسانات شدید در روزهای اول این جابجایی نبودیم.

وی افزود: فکر می کنم در حال حاضر همه ما باید دست به دست هم دهیم و با 
محوریت دولت به فکر انسجام در برابر کشورهای خارجی و در عرصه بین المللی باشیم.

وزیر امور اقتصادی و دارایی: 

حساب های سپرده قوه قضاییه قانونی است 
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: مصوبات شورای پول و اعتبار در سال 78 تا 95 

مجوز حساب های قوه قضاییه را قانونی می داند. 
مسعود کرباسیان در جلسه علنی یکشنبه مجلس برای پاسخ به سوال محمود 
صادقی نماینده تهران در مورد مبنای قانونی و شرعی افتتاح حساب های سپرده توسط 
قوه قضاییه چیست و این که تعداد این حساب ها، صاحبان این حساب ها، مبالغ واریز 
شده، سود حاصله و موارد مصرف آن از چه قرار است، در مجلس حضور یافت. وزیر 
امور اقتصادی و دارایی گفت: این سوال مربوط به سال 1395 و درباره مصاحبه وزیر 
وقت اقتصاد نسبت به حساب های قوه قضاییه است. کرباسیان ادامه داد: وزیر وقت 
اقتصاد در اردیبهشت سال 96 در کمیسیون اقتصادی به این سوال پاسخ داده که 
به دلیل قانع نشدن نماینده مذکور، سوال به صحن ارجاع شد، که مجددا در دولت 
دوازدهم این سوال مورد پیگیری قرار گرفت.وی گفت: حساب های افتتاح شده در 
دوره رییس فعلی قوه قضاییه و مدیریت بنده در وزارت اقتصاد نبوده است، ولی بنده به 
احترام مجلس و نمایندگان بر اساس اطلاعات دریافتی این توضیحات را ارائه می کنم 
که امیدوارم قانع کننده باشد.وزیر اقتصاد ادامه داد: در اردیبهشت سال 96 وزیر وقت 
اقتصاد در کمیسیون اقتصادی در پاسخ به این سوال، به مصوبات شورای پول و اعتبار 
در سال های 78 تا 95 استناد می کند، این مصوبات مجوز لازم به حساب های قوه 
قضاییه را داده است که قانونی بودن مراحل آن را اعلام می کند.کرباسیان ادامه داد: 
این حساب ها از محل سپرده های موضوع ماده سه قانون محاسبات عمومی به منظور 
سپرده گذاری و استفاده از سود حاصله بوده است که در اختیار قوه قضاییه قرار گرفته 
است. وی با بیان این که افتتاح این حساب ها به سال 78 بر می گردد، گفت: 63 حساب 
بانکی در طول 23 سال افتتاح و بسته شده است و در هر دوره سه یا چهار حساب فعال 
بوده است، لازم به ذکر است این حساب ها همگی به نام قوه قضاییه بوده و صاحب امضا 
هم روسای قوه بودند.کرباسیان گفت: بر اساس گزارش خزانه و بانک، در سال های 78 
تا 91 شورای پول و اعتبار در چارچوب قانون موافقت خود را با پرداخت سود سپرده ها 
اعلام کرده و صدور مصوبات شورای پول و اعتبار در طول 23 سال گذشته بیانگر 
قانونی بودن این اختیارات است.وی افزود: در سال 95 بانک مرکزی به عنوان رییس 
شورای پول و اعتبار، اخذ مجوز این شورا را برای سپرده های قوه قضاییه نیز الزامی 
ندانست لذا این فرآیند بیانگر حساب های قوه قضاییه از سال 78 تاکنون بوده است.وزیر 
اقتصاد تصریح کرد: بالاترین مرجع قانونی برای افتتاح این حساب و سود سپرده ها از 
سال 78 تا 95، شورای پول و اعتبار بوده که دو ناظر از مجلس در جلسات شورا شرکت 
می کردند، هیات نظار بانک مرکزی و مجمع عمومی بانک هم اجازه دادن سود را دادند.

وی افزود: اگر موضوع نقض قانون به صرف اینکه باید مصوبه مجلس باشد، ما ارسال 
آن را در قانون مجلس گذاشتیم و جزء 2 بند ه تبصره 12 این موضوع تاکید شد اما 
در سال های قبل مجوز این موضوع را شورای پول و اعتبار داده است. کرباسیان ادامه 
داد: حسابرس و بازرس نیز قانونی بودن این موضوع را تایید کرده  است، البته این سوال 
مطرح شده که آیا این حساب ها بر اساس اصل 53 از وجوه دولت محسوب می شود؟ 
این سپرده اشخاص و وجوه امانی که به حساب دولت واریز نمی شود، جزء درآمدهای 
دولت زمانی تعلق می گیرد که حکم قضایی صادر شود تا به حساب دولت واریز شود، 
این روند مشخص است. وی ادامه داد: تاکنون دیوان محاسبات، شورای پول و اعتبار و 
مجلس تاکید کرده که این روند قانونی بوده است. محمود صادقی نماینده مردم تهران 
پس از اظهارات وزیر اقتصاد گفت: سوال را به رای نمی گذارم ولی مستقلا تقاضای 

تحقیق و تفحص از این حساب ها را مطرح می کنم.

روحانی در نامه ای به رییس مجلس: 

برای بیان حقایق به مجلس می آیم 
رییس جمهوری در نامه ای به رییس مجلس با تاکید بر این که برای جلوگیری از هر 
نوع اختلاف بین قوا و احترام به نمایندگان در فرصت مقرر به مجلس خواهم آمد، اعلام 

کرد:این می تواند فرصت خوبی باشد تا برخی از حقایق را برای مردم عزیز بازگو کنم. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، متن کامل نامه حجت الاسلام 
و المسلمین حسن روحانی به علی لاریجانی به شرح زیر است: »بسم الله الرحمن 
الرحیم؛ جناب آقای دکتر لاریجانی، ریاست محترم مجلس شورای اسلامی؛ سلام 
علیکم؛ احتراما؛ً درست در سالروز تحلیف رییس جمهوری دوره دوازدهم، سؤال 
تعدادی از نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی واصل گردید. بی تردید سؤال 
از رییس جمهوری کشور با مراعات حداقل دو نکته می تواند مبارک باشد؛ اولاً در 
چارچوب قانون اساسی باشد، ثانیاً در زمان و شرایط مناسب کشور اقدام شده باشد، که 
متاسفانه هیچکدام از این دو حاصل نشده است. اما برای جلوگیری از هر نوع اختلاف 
بین قوا و احترام به مجلس شورای اسلامی انشاء الله در فرصت مقرر به مجلس خواهم 
آمد و به سوالات پاسخ خواهم داد. البته این امر می تواند فرصت خوبی باشد تا برخی 
از حقایق را برای مردم عزیز کشورم بازگو نمایم که آنها صاحب واقعی کشورند و 

مشروعیت من و شما نیز از آراء آنها است. حسن روحانی«
 تقاضای سوال از رییس جمهوری با امضای 80 نماینده و در پنج محور در جلسه 
علنی روز چهارشنبه گذشته 10 مرداد ماه اعلام وصول شد.عدم موفقیت دولت در 
کنترل قاچاق کالا و ارز، استمرار تحریم های بانکی، عدم اقدام شایسته دولت درکاهش 
نرخ بیکاری، رکود اقتصادی شدید چندین ساله، افزایش شتابان نرخ ارزهای خارجی و 

کاهش شدید ارزش پول ملی پنج محور سوال از رییس جمهوری است.
 

سعید شریعتی: 

رئیس جمهوری تریبون مجلس را انتخاب کرد 
عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت حضور رئیس جمهوری در مجلس را فرصت 
مناسبی برای درمیان گذاشتن موانع و چالش های پیش روی دولت با مردم دانست. 

سعید شریعتی گفت: رئیس جمهوری هم در دور قبل و هم در دولت دوازدهم 
به صورت مکرر از عوامل و موانعی صحبت کرد که مانع تحقق برنامه ها و اجراهای 
تعهدات دولت بوده است. این انتقادات در زمینه برجام و موانع داخلی اجرای آن، حتی 
صریح تر بوده و متوجه قوای دیگر هم شده است. او از جریانات و گروه هایی که خارج 
از دولت به صورت موازی و پنهان علیه دولت اقدام به کارشکنی کردند، سخن گفت. 
بر اساس همین رفتارها انتظاری از دولت و شخص رئیس جمهوری در افکار عمومی و 
میان حامیان او به وجود آمد که رئیس دولت با صراحت بیشتری این موانع را معرفی و 
برنامه های دولت را از موضع اقتدار برای حذف این موانع طلب کند. این فعال سیاسی 
درباره سوال مجلس از رئیس جمهوری و استقبال حجت الاسلام » حسن روحانی« از 
طرح پرسش گفت: اگر رئیس جمهوری از این فرصتی که مجلس در اختیار او قرار داده 
استفاده کند و صریح و شفاف با مردم از تریبون خانه ملت سخن بگوید و این موانع را 
چه در داخل و چه در خارج روشن کند می تواند در موازنه قوا در کشور و در جلب و 
اعتماد دوباره افکارعمومی به دولت موثر باشد. شریعتی درباره انتقاد رئیس جمهوری 
از رویه طی شده برای طرح سوال گفت: اگر رئیس جمهوری به عنوان مجری قانون 
اساسی نسبت به رویه طی شده در طرح سوال از رئیس جمهوری، انتقادی دارند، می 
تواند در پی بررسی حقوقی ایشان و همکارانشان از چنین طرح سوالی به وجود آمده 
باشد و مستدلی برای این موضوع در دست دارند. اما من مستقل از نحوه طرح سوال و 
ضرورت آن، این سوال را فرصتی برای طرح موانع و مشکلات کشور و گفتگوی رئیس 
جمهوری با مردم می دانم. عضو حزب اتحاد ملت همچنین درباره دلایل سکوت 
چند روز گذشته رییس جمهوری گفت: اظهارات سخنگویان اصلی کشور باید دقیق 
و حساب شده باشد و از این نظر می توان گفت که رئیس جمهوری با توجه به 
ملاحظاتی که دارد، در پی فرصت و مضمونی بود تا به گونه ای با مردم سخن بگوید 

که اثربخش باشد. 

انتخابات سراسری جهت تشکیل کنگره اصلاح طلبان برگزار شود 

پیشنهاد زیباکلام برای اصلاح اصلاحات
 استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران مطرح کرد: عارف، شورای عالی سیاست گذاری، 
حجاریان، تاج زاده، سازندگی و همه این تشکل هایی که تحت عنوان اصلاحات و 
اصلاح طلبی فعال هستند، باید بدانند که رهبری اصلاحات باید مشخص شود و راه حل 
آن هم این است که یک انتخابات سراسری برای تشکیل کنگره اصلی اصلاح طلبان 

برگزار شود. 
صادق زیباکلام در گفت وگویی در خصوص موضوع اصلاح اصلاحات که اخیرا مورد 
توجه جمعی از اصلاح طلبان قرار گرفته و در رسانه ها هم مطرح می شود، اظهار داشت: 
در آبان یا آذرماه سال گذشته بود که در یک نامه که به امضای محمدرضا عارف رسیده 
بود، ایشان از بنده در خصوص استراتژی اصلاحات و چگونگی تعریف من از وضعیت 
اصلاحات در شرایط فعلی نظر خواست که ضمن تشکر از ایشان بابت نظرخواهی از 
من، گفتم بعد از گذشت دو دهه از دوم خردادماه و آغاز اصلاحات، نیاز مبرمی به 
بازنگری در اینکه اصلاحات چیست و اصلاح طلب کیست وجود دارد.این فعال سیاسی 
اصلاح طلب با بیان اینکه اصلاح طلبی به معنای دموکراسی خواهی است، گفت: عارف 
بنیاد باران، شورای عالی سیاست گذاری و همه و همه که صرف عنوان اصلاحات 
صحبت می کنند، باید تلاش کنند این جریان در جامعه به عنوان دموکراسی خواهان 
شناخته شود و کسی که سیاست هم نمی داند بتواند تشخیص دهد اصلاح طلبان، 
دموکراسی خواه و آزادی طلب هستند.وی تاکید کرد: اصولگرایان، اصلاح طلبان و آقای 
روحانی حرف های قشنگی در خصوص شفاف سازی یا عدالت اجتماعی می زنند اما در 

عمل مشخص نیست تا چه اندازه این حرف ها قابل اجرایی شدن است.

رئیس مجلس شورای اسلامی بر لزوم 
حذف کنکور سراسری تأکید کرد. علی 
لاریجانی با تاکید بر اینکه باید کنکور 
کارآفرینی  در خدمت  آموزشی  نظام  و 
باشد، پیشنهاد داد دانشگاه ها به صورت 
مستقل، آزمون برگزار کرده و با مصاحبه، 
دانشجویان مدنظر خود را انتخاب کنند. 

میزبان  دیروز  عصر  لاریجانی  علی 
کمیسیون آموزش مجلس  بودوی  دراین  
جلسه با شنیدن دغدغه های اعضای این 
کمیسیون، نظرات خود را نیز در حوزه 
مسائل مربوط به بخش آموزش کشور 

ارائه کرد
وی  با تأکید بر لزوم حذف کنکور، 
رساندن  حال  در  کنکور  کرد:  تصریح 
کارآفرینی کشور به صفر است، چراکه 
مردم حتی از مقطع ابتدایی برای کنکور 
دغدغه دارند، لذا بهتر است که پذیرش 

دانشجو به عهده دانشگاه ها باشد.
رئیس مجلس، ذهنیت خلاق را معیار 
اصلی تحصیل در مقاطع تکمیلی خواند 
کارآمدی  کنکور  برگزاری  با  گفت:  و 
کاهش می یابد، چرا ما باید به دنبال کنکور 
باشیم؟ اگر کمیسیون آموزش و تحقیقات 
این موضوع را به سرانجام برساند، کمک 

بلندمدتی به کشور انجام داده است.
لاریجانی همچنین در بخش دیگری 
از سخنانش درباره درآمد پایدار دانشگاه ها، 
یا  کشور  از  خارج  دانشگاه های  افزود: 

موقوفات دارند و یا اصل اقتصاد آنها بر 
درآمدهای پژوهشی استوار است.

از  خارج  دانشگاه های  داد:  ادامه  وی 
می شوند،  اداره  پژوهش  پول  با  کشور 
اما متأسفانه در کشورهای نفتی، چنین 
نیست و این مشکلی است که کمیسیون 
آموزش می تواند خیلی روی آن تمرکز 
درباره  همچنین  مجلس  رئیس  کند. 
آخرین وضعیت نتیجه تحقیق و تفحص 
گفت:  فرهنگیان،  ذخیره  صندوق  از 
گزارش تحقیق و تفحص در این زمینه 
به قوه قضائیه ارسال شده و آن طور که ما 
پیگیری کردیم، در دستور کارشان است و 

موضوع را دنبال می کنند.
* کنکور، باعث استرس می شود

سخنگوی  میرزاده  سیدحمایت 

کمیسیون آموزش مجلس نیز درباره این 
نشست گفت: نشست امروز کمیسیون 
با حضور دکتر لاریجانی رئیس مجلس 
شورای اسلامی برگزار شد و بیش از 20 
نماینده عضو کمیسیون در این نشست به 
بیان دیدگاه و نظرات خود پرداختند و در 
پایان نیز رئیس مجلس نقطه نظرات خود 
را در حوزه آموزش و مسائل کلان کشور 
بیان کرد.نماینده مردم گرمی در مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه یکی از نکات 
مورد تأکید رئیس مجلس مسئله حذف 
کنکور بود، افزود: رئیس مجلس معتقد 
فعلی  شکل  به  کنکور  برگزاری  است 
استرس زا است بسیاری از دانش آموزان و 
خانواده های آن ها دچار مشکل می شوند؛ 
آموزش  کمیسیون  که  است  نیاز  لذا 

برنامه ای برای حذف کنکور تا پایان دوره 
دهم مجلس شورای اسلامی داشته باشد.

از  بسیاری  در  امروز  داد:  ادامه  وی 
مستقل  به صورت  دانشگاه ها  کشورها، 
را  شده  پذیرفته  فرد  و  برگزار  آزمون 
مصاحبه می کنند و از این طریق اقدام 
با  میرزاده  می کنند.  دانشجو  جذب  به 
بیان اینکه در نشست امروز عنوان شد 
که وضعیت فعلی برگزاری کنکور به هیچ 
عنوان مطلوب نیست، افزود: سال  هاست 
که قانون حذف کنکور به تصویب رسیده 
است ولی هنوز اضطراب خانواده ها سر 
یکی  کرد:  اضافه  است.وی  خود  جای 
دیگر از مسائل مورد بحث در این نشست، 
پرورش  و  آموزش  مالی  تأمین  موضوع 
بود که عنوان شد باید از انحای مختلف 
و  خیرین  ظرفیت  از  بهره گیری  مانند 
درآمدزایی آموزش و پرورش استفاده شود 
و همچنین درباره ارتقای مسائل مهارتی و 

خوداشتغالی نیز بحث و بررسی شد.
و  آموزش  کمیسیون  سخنگوی 
پرورش افزود: مهاجرات تحصیلی به ویژه 
موضوع  آخرین  همسایه  کشورهای  به 
مورد بحث در نشست امروز بود که تأکید 
شد باید علاوه بر بهود وضعیت علمی 
دانشگاه ها، شرایط برای فعالیت بیشتر و 
آزادانه تر دانشجویان در داخل مهیا باشد 
دانشگاه های  جذب  دانشجویان  این  تا 

خارجی نشوند.

نایب رییس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس شورای اسلامی گفت: نمایندگان از 
بسته ارزی دولت در صورت رفع اشکال های کوچک آن حمایت می کنند. 

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی در تشریح جلسه دیروز فراکسیون مستقلین ولایی 
مجلس اظهار داشت: در این جلسه درمورد مسائل اقتصادی، شیوه های مختلف محاسبه 
نرخ ارز و راهکارهای اصولی این موضوع بحث شد.وی با بیان این که اقدامات انجام شده 
در بخش ارز در سال های اخیر مورد بررسی قرار گرفت، افزود: در جلسه امروز کارشناسان 
اقتصادی مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی حضور داشتند و مباحث خود را ارائه 
کردند.نایب رییس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس شورای اسلامی یادآور شد: بسته 
ارزی دولت که روز گذشته مطرح و در حال ارائه است، تقریبا مورد حمایت کارشناسان 
اقتصادی این مرکز قرار گرفت و در صورت رفع اشکالات کوچک آن، مجلس نیز از آن 
حمایت می کند.نماینده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی با بیان این که در این 
جلسه مباحث اقتصادی مانند تعیین نرخ تورم و تاریخچه ارز بررسی شد، گفت: چالش ها، 
فرصت ها، تهدیدها، نقش بیگانگان، نقش بانک مرکزی و نقش مجلس مورد بحث قرار 
گرفت.عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
این جلسه توجیهی خوبی بود و مشخص شد نمایندگان از این پس باید بر اساس چه 

سیستمی عمل کنند.
* ابعاد سؤال از رییس جمهوری در فراکسیون امید بررسی می شود

احمد مازنی عضو شورای مرکزی فراکسیون امید در مجلس شورای اسلامی هم در 
تشریح جلسه صبح امروز این فراکسیون گفت: در این جلسه اعضا تأکید داشتند که 
هرگونه تحلیل و قضاوت باید متکی بر داده های واقعی باشد و سهم معادلات خارجی 

در بروز مسائل کشور به خصوص مسائل اقتصادی مشخص و سهم دولت و عملکرد آن 
نیز به صورت واقعی تعیین شود.وی افزود: همچنین لازم است سهم دولت های گذشته 
در بروز مسائل اقتصادی امروز کشور و به طور کلی روند اقتصادی کشور از پیش از 
انقلاب تاکنون مشخص شود.نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس 
در مجلس یادآور شد: از دیرباز اقتصاد کشور تک محصولی و متکی به نفت بوده و از این 
جهت نتوانستیم یک اقتصاد علمی را در کشور تعریف کرده و بر آن پایه حرکت کنیم 
هر از گاهی دچار شوک هایی از بیرون می شویم که باعث رشد یا افت در حوزه های 
اقتصادی می شود.مازنی ادامه داد: شاید عوامل خارجی دخالت تأثیرگذار در وضعیت 
اقتصادی کشور داشته باشند اما عوامل داخلی هم باعث مزمن شدن بیماری اقتصادی 
کشور شده اند لذا باید مشخص شود تأثیر کدام بیشتر بوده است.وی سوال از رییس 
جمهوری را از دیگر محورهای جلسه امروز فراکسیون امید بیان کرد و گفت: در عین حال 
که فراکسیون امید حامی دولت است، حقوق ملت را در اولویت قرار می دهد.عضو شورای 
مرکزی فراکسیون امید مجلس ادامه داد: البته این مسأله مطرح است که نقش چه افرادی 
در بروز مشکلات کنونی اقتصادی کشور و برخی مشکلات بین المللی و داخلی و ایجاد 
بحران های اجتماعی از گذشته تاکنون بیشتر بوده است، روشن است، همچنین برخی 
اجازه ندادند دولت بتواند در سال های اخیر نقش خود را به درستی ایفا کند.نماینده مردم 
تهران در مجلس خاطرنشان کرد: قرار شد برای سؤال از رییس جمهوری نظر اعضا جمع 
بندی شود؛ البته تأکید فراکسیون بر نظارت بر دولت بدیهی است اما شیوه و موارد مورد 
سؤال از رییس جمهوری مجددا بررسی می شود. مازنی تاکید کرد: در این جلسه مقرر 

شد برای برون رفت از شرایط فعلی بیانیه ای از سوی فراکسیون تهیه شود.

تاکید رییس مجلس برحذف کنکور؛

کنکور، کارآفرینی را به صفر رسانده است

نایب رییس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس :

مجلس از بسته ارزی دولت حمایت می کند 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

اخبــار

وزیر اطلاعات در جلسه کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی موضوع اعطای 
حق شهروندی به 2500 نفر از مقام ها ی جمهوری 
اسلامی و فرندانشان در جریان مذاکرات هسته ای را 
تکذیب کرد و گفت: این موضوع از اساس نادرست است. 
علی نجفی خوشرودی در توضیح نشست عصر روز 
یکشنبه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی، گفت: در نشست مذکور حجت الاسلام 
و المسلمین سید محمود علوی وزیر اطلاعات به سوال 

جداگانه دو نفر از نمایندگان پاسخ داد.
وی افزود: کاظم جلالی، نماینده تهران، ری، شمیرانات، 
اسلامشهر و پردیس از وزیر اطلاعات درخصوص صحت 
خبر منتشره در رسانه های گروهی درخصوص اعطای 
حق شهروندی )گرین کارت( به 2500 نفر از مقامات 
جمهوری اسلامی ایران و فرزندان آنها توسط دولت آمریکا 

در جریان مذاکرات هسته ای )برجام( را مطرح کرد.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی گفت: در پاسخ آقای علوی موکداً 
چنین موضوعی را تکذیب کرد و آن را از اساس نادرست 

خواند.

وی ادامه داد: نماینده سوال کننده نیز با اشاره به 
اهمیت موضوع و بازتاب گسترده آن در محافل سیاسی و 
رسانه ای داخلی و بین المللی از پاسخ های وزیر اطلاعات 
قانع نشد و ترجیح داد این توضیحات از سوی علوی جهت 
تنویر افکار عمومی در صحن مجلس شورای اسلامی ارائه 
شود. نجفی خوشرویی گفت: در ادامه ، جهانبخش محبی 
نیا، نماینده میاندوآب این پرسش را مطرح کرد که وزارت 
اطلاعات چه اقداماتی برای مقابله با بحران ها و اقدامات 

محتمل امنیت در دستور کار دارد؟
نماینده مردم بابل در مجلس شورای اسلامی، ادامه 
داد: آقای علوی در پاسخ به سوال این نماینده با تاکید بر 
وظایف ذاتی وزارت اطلاعات و اشراف کامل بر تهدیدات 
علیه امنیت ملی، به برخی اقدامات و دستاوردهای این 
وزارت خانه اشاره کرد و گفت که کار وزارت اطلاعات، کار 

ظریف و حساسی است.
در  اطلاعات  وزارت  که  افزود  وزیر  داد:  ادامه  وی 
شناسایی و مقابله با چالش ها و پیشگیری از مسائل پیش 
رو، کارکرد درخشانی دارد و به هنگام ، گزارشات و ارزیابی 

خود را به جهات ذیربط ارائه کرده است.
این نماینده مردم در مجلس دهم افزود: در نهایت 

نماینده سوال کننده از پاسخ های وزیر قانع شد.
نماینده مردم بابل در مجلس شورای اسلامی، تصریح 
کرد: در ادامه طرح الحاق یک تبصره به بند 3 ماده 18 
از  تعدادی  از سوی  قانون گذرنامه مصوب 1351 که 
نمایندگان پیشنهاد شد، در کمیسیون مطرح و پس از 
استماع استدلال های طراحان طرح و همچنین مخالفان 
و موافقان، ماده واحده ذیل به تصویب کمیسیون امنیت 

ملی و سیاست خارجی مجلس رسید.
نجفی خوشرودی با اشاره به اینکه ماده واحده - متن 
زیر به عنوان تبصره به بند 3 ماده 18 قانون گذرنامه 
مصوب 1351 الحاق می شود، گفت: بر این اساس شرکت 
در مسابقات ورزشی، المپیادها و مسابقات و همایش 
های علمی، فرهنگی و اقتصادی به نمایندگی از طرف 
جمهوری اسلامی ایران با تایید مراجع ذیربط جزو موارد 
مذکور در این بند محسوب می شود. شوهر حق دارد 
نسبت به تصمیم دادستان ظرف مدت 10 روز پس از 
ابلاغ به دادگاه صالح اعتراض نماید. خروج زنان از کشور 
به قصد حج واجب برای یک بار از شمول حکم این بند 
مستثنی بوده و نیازی به اجازه کتبی شوهر یا دادستان 

وجود ندارد.

سخنگوی وزارت کشور گفت: در یک ماه گذشته ده ها 
دعوت تحت عنوان اعتراض به گرانی و وضعیت معیشتی 
در فضای مجازی و در سطح وسیع منتشر شد که عمده 
آنها منشاء خارجی داشته و توسط افرادی در داخل و در 

شبکه های اجتماعی بازنشر شده است. 
»سید سلمان سامانی« روز یکشنبه در پی انتشار 
تجمعات  برای  مجازی  فضای  در  ها  دعوت  برخی 
غیرقانونی با بیان این مطلب افزود: منتشرکنندگان اینگونه 
پیام ها، انتظار داشتند این موضوع در شهرهای زیادی با 
اقبال مواجه شود ولی در عمل شاهد وقوع موارد معدودی 
از تجمعات بودیم به نحوی که در چند شهر افراد تحت 
تاثیر فضاسازی های صورت گرفته و با توجه به مشکلاتی 

که از نظر اقتصادی وجود دارد در این تجمعات غیرقانونی 
کرد:  تاکید  کشور  وزارت  سخنگوی  کردند.  شرکت 
براساس بررسی های صورت گرفته اگر چه تعدادی از افراد 
معترض برای بیان مشکلات اقتصادی حضور یافتند اما 
عناصر اصلی و محرک عمدتاً افرادی هستند که اعتراض 
آنها مسائل و مشکلات اقتصادی نبوده بلکه با استفاده از 
شرایط ایجاد شده در زمینه های گرانی و معیشتی به دنبال 
ایجاد آشوب و نهایتاً تشدید همان مشکلات معیشتی و 
نارضایتی هستند. سامانی با اشاره به تدابیر اتخاذ شده 
و درایت شوراهای تامین و نیروی انتظامی عنوان کرد: 
نهایت اهتمام برای اینکه اینگونه تجمعات با حداقل تنش 

و از راه گفت وگو کنترل شود به عمل می آید. 

که  مواقع  از  بعضی  در  کرد:  تصریح  ادامه  در  وی 
متاسفانه برخی از سوء استفاده کنندگان قصد تخریب 
اموال عمومی و مراکز حساس را داشته باشند در چارچوب 

قانون برخوردهای لازم انجام خواهد شد. 
سخنگوی وزارت کشور ضمن تشکر از مردم فهیم، 
صبور و هوشیار میهن مان، بر سیاست وزارت کشور مبنی 
بر پیگیری مطالبات از طریق مجاری قانونی و ایجاد بستر 

مناسب برای گفت وگو تاکید کرد. 
وی اظهار داشت: مسئولان کشور به جد در پی رفع 
مشکلات معیشتی مردم و ایجاد ثبات اقتصادی هستند 
و گفت وگو، مفاهمه و حفظ آرامش، پیش شرط ثبات و 

توسعه کشور خواهد بود. 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی به نقل از وزیر اطلاعات: 

اعطای 2500 گرین کارت در مذاکرات هسته ای کذب است 

سخنگوی وزارت کشور:

دعوت کنندگان به تجمع منشا خارجی دارند 

وزیر کشور گفت: فقدان امید و نشاط اجتماعی در 
مدرسه و جامعه منجر به افسردگی و پرخاشگری دانش 

آموزان می شود. 
»عبدالرضا رحمانی فضلی« دیروزدر جلسه شورای 
اجتماعی کشور اظهار داشت: افسردگی و پرخاشگری به 
فقدان نشاط اجتماعی در مدرسه یا جامعه برمی گردد؛ 
اگر موضوع نشاط اجتماعی را حل کنیم ، حجم عظیمی 

از مشکلات را پوشش خواهیم داد.
وی شناسایی »علت ها « را از شناسایی »مصداق 
ها « در حوزه آسیب های اجتماعی مهم تر دانست و 
تاکید کرد: باید فقدان نشاط اجتماعی و مدارس کمبود 
امید و نشاط را بررسی کنیم، نبود نشاط در مدارس را 

باید حل کنیم.
وزیر کشور به طرح نظام مراقبت های اجتماعی 
دانش آموزان اشاره و خاطرنشان کرد: حرکتی خوبی 
در کشور آغاز شده البته نمونه هایی نیز وجود دارد و 
اقداماتی هم صورت گرفته است اما باید در کنار این 
و  اصلاح  و  کمبودها شناسایی  و  اشکالات  اقدامات، 
همچنین پیشنهادها تکمیلی نیز تدوین و اجرایی شود.

رحمانی فضلی افزود: باید افرادی مستقر شوند و 
بازخوردهای اجرای این طرح را دریافت کنند و پس از 

بررسی، نواقص طرح اصلاح شود.
وی با بیان این که در حوزه آسیب های اجتماعی 
پیشگیری در اولویت است، یادآور شد: در این زمینه در 

مدارس نباید فقط به کادر آمورزش و پرورش و این که 
فقط یک فرد یا یک گروه مسئول این امور باشد بسنده 

کنیم چون به نتیجه مطلوب نمی رسیم.
وزیر کشور با تاکید بر این که در مسائل دانش 
آموزان همه مربیان، معلمان و حتی خانواده باید نقش 
داشته باشند، تصریح کرد: یکی از مشکلاتی که معاونت 
پرورشی در آموزش و پرورش در ابتدای انقلاب با آن 
مواجه شد، همین نکته بود که این معاونت در یک طرف 
قرار داشت و بقیه معلمان و مربیان مدرسه در طرف 
دیگر قرار داشتند و چون نتوانستند ارتباط برقرار کنند 

به نتیجه نیز نرسیدند. 
رحمانی فضلی تاکید کرد: در پیشگیری از آسیب 
های اجتماعی باید از خانواده ها نیز کمک گرفته شود. 

و  آموزش  افزود:  کشور  اجتماعی  شورای  رییس 
پرورش به عنوان نهادی که انواع و اقسام ورودی ها از 
گروه های مختلف اجتماعی به آن وجود دارد، از طرفی 
جزو آسیب پذیرترین گروه در معرض خطر و از طرف 
دیگر سالم ترین و بهترین نهاد واسط است؛ ورودی 
مدرسه و آموزش و پرورش از یک جامعه ای است که 
دارای طیف های مختلف دانش آموزی از نظر سلامت 
است. رحمانی فضلی خاطرنشان کرد: آموزش و پرورش 
یک محیط و سیستم واسط و مرحله گذار است و باید 
در نظر بگیریم که حداقل ورودی افرادی خطر پذیر و 
آسیب پذیر که در جامعه هستند در مدارس نیز وجود 

دارند، پس باید این سیستم را به گونه ای طراحی و 
برنامه ریزی کنیم که حداقل سلامتی و توانمندی را در 
دانش آموزان ایجاد کند.وی همچنین درمورد محرمانه 
بودن اطلاعات آسیب های اجتماعی دانش آموزان گفت: 
از این موضوع نباید ساده بگذریم؛ دوره دانش آموزی 
به لحاظ شرایط سنی دارای ویژگی های خاصی است؛ 
سیستم را باید به گونه ای را طراحی کنیم که اطلاعات 
دانش آموزان را در حد نیاز و همزمان نیاز استفاده شود 
و بعد از آن این اطلاعات از بین برود.جانشین رییس 
شورای اجتماعی کشور با یادآوری این که »شرایط در 
مدارس و مناطق مختلف، متفاوت است«، گفت: البته 
موارد پرخطری مانند اعتیاد، خودکشی، آزار جنسی در 
مدرسه و بین دانش آموزان باید جدی گرفته شود و 

ضمن شناسایی خاطیان با آنها برخورد شود. 
رحمانی فضلی تاکید کرد: باید در حوزه پیشگیری از 
آسیب های اجتماعی دانش آموزی ضمن بهره گیری از 
کمک خانواده ها، آموزش ها باید مستمر و تداوم داشته 

داشته باشد.
وی افزود: دانش آموزانی که پدر و مادر معتاد یا 
زندانی دارند بیشتر در معرض خطر هستند، باید آنها 

را شناسایی کنیم و به صورت مستمر آموزش دهیم.
وی تاکید کرد: مشاوران در مدارس را باید از بین 
افراد متخصص انتخاب کنیم و آموزش های اولیه را 

ببیند.

وزیر کشور در جلسه شورای اجتماعی کشور: 

فقدان نشاط اجتماعی منجر به افسردگی دانش آموزان می شود 

سیده فاطمه حسینی

مصطفی داننده
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اسماعیل گرامی مقدم با اشاره به اینکه روحانی می تواند با رهبری هماهنگ 
کرده و با در نظر گرفتن برخی ملاحظات مسائل را مطرح کند، گفت: ما نمی 
توانیم بگوییم که او همه ملاحظات را نادیده گرفته و منافع ملی را قربانی کند. 
او باید لابی های خود را با حاکمیت داشته باشد. روحانی می تواند در تعامل 

با ارکان دیگر نظام به ویژه رهبری بسیاری از مشکلات را به حداقل برساند.
مشکلات اقتصادی و معیشتی شرایط را برای مردم سخت کرده است. 
طبیعی است که در چنین موقعیتیمردم در انتظار توضیحات مسئولان هستند. 
حسن روحانی رئیس جمهور می خواست طی یک گفت و گوی تلویزیونی با 
ملت سخن بگوید اما همین برنامه نیز در دقیقه نود کنسل شد. این طور که به 
نظر می رسد برنامه جایگزینی هم در نظر گرفته نشده است. این درحالی است 
که بخشی از جامعه و بدنه رای روحانی هنوز منتظر است تا حرف های رئیس 
جمهور منتخب خود را بشوند و بداند که چه عواملی موجب بروز این وضعیت 
شده است؟ مردم می خواهند و حق دارند که بداند مشکل از کجااست؟ راهکار 
چیست و چه کسی مسئول سامان دادن به این وضعیت است؟ بخش تلخ تر 
ماجرا اما این است که بخشی از جامعه مرحله انتظار را گذرانده و به یاس رسیده 
است.از همین رو است که تحلیل گران و کارشناسان مسائل سیاسی به روحانی 
به عنوان شخص اول اجرایی کشور توصیه می کنند که هرچه  سریعتر دیالوگ 

با مردم را برقرار کنند. برخی از سیاسیون همچون مسیح مهاجری سوال از رئیس جمهور و احضار روحانی به مجلس را فرصت مناسبی 
برای بیان ناگفته ها می دانند اما برخی دیگر اصرار دارند که نباید انجام این مهم را یک ماه به تاخیر انداخت. اسماعیل گرامی مقدم 
سخنگوی حزب اعتماد ملی یکی از این افراد است و تاکید می کند که قبل از زمان بررسی سوال از رئیس جمهور باید با مردم گفت و 
گو کرد و اعتماد مردم را جلب کرد. گرامی مقدم در گفت و گو با »نامه نیوز« ریشه تعلل روحانی در گفت و گو با مردم را ملاحظات او 
برای بیان پاره ای از مسائل می داند اما معتقد است که او می تواند با هماهنگی رهبری و ضمن لابی با اجزای دیگر حاکمیت به بیان 

واقعیت های بپردازد.
* کنش مناسب رئیس جمهور در شرایط فعلی کشور چیست؟

آقای روحانی حتما باید با مردم صحبت کنند. سوال مجلس از رئیس جمهور فرصتی برای گفت و گوی آقای روحانی با مردم است 
اما به نظر من نباید به همین فرصت اکتفا کرد و بهتر است که رئیس جمهور در یک ماه باقی مانده تا زمان حضورشان در مجلس نیز 

با مردم سخن بگویند.
*وقتی از ضرورت گفت و گو با مردم صحبت می کنید ، این سوال مطرح می شود که باید به مردم چه گفت؟  

لازم است که واقعیت ها، سنگ اندازی ها و هر آنچه که باعث به وجود آمدن چنین شرایطی شده است را به درستی برای مردم 
توضیح دهند تا افکار عمومی نسبت به همه مسائل آگاه شوند. تنها از این طریقه است که دولت می تواند تاحدودی فشارهای موجود 

که اغلب از سوی دلواپسان و رقبای دولت وارد می شود را ، کاهش داد.
* اما در برخی گفت و گوهای قبلی این نقد وجود داشت که بیشتر زمان به کلی گویی می گذرد .

اگر بنا باشد که صحبت کنند و صرفا کلیات را گفته، لاپوشانی کنند و مشکلات را زیر فرش بزنند طبیعی است که صحبت نکنند، 
بهتر است. لازم است که در جهت آگاهی رسانی به مردم واقعیت را در چارچوب قانون و با هماهنگی کامل با دولت خود و نهادهای فراتر 
از دولت بیان کنند. به نظر من از این طریق میتوان بخش هایی از افکار عمومی را نسبت به آنچه در کشور می گذرد مطلع و قانع کرد.

* فکر می کنید که چرا دولت در این زمینه تعلل می کند؟
من فکر می کنم که آقای روحانی در برخی از حوزه ها ملاحظاتی را داند. دلیلش نیز این است که می خواهد کلیت نظام نسبت به 
آنچه پیش آمده، سیاست واحدی داشته باشد. همین ملاحظات اجازه نمی دهد که او بخشی از واقعیت های را مطرح کند. مثلا  شاهدیم 
که برخی از نهادهای نظامی به وضوح در حوزه سیاست خارجی وارد شده و اظهار نظر می کنند. این اظهار نظرها موجب کندی حرکت 
آقای روحانی در حل و فصل مشکلات خواهد شد. اینکه اصلا اجازه نمی دهند در مورد مذاکره با آمریکا تحلیل جامعی ارائه شود، موافقان 
و مخالفان سخن بگویند و نظام کشور یک تصمیم درست در مورد مذاکره بگیرد مثال خوبی است و نشان می دهد که چه مسائلی مانع 

از بیان واقعیات از سوی رئیس جمهور می شود. به همین دلیل است که گفت و گو با مردم مدام به تعویق می افتد.
* آیا این ملاحظات در کوتاه مدت تغییر می کند یا رفع می شود؟

این بستگی به شرایط دارد. الان مهم ترین مساله ما تحریم های آمریکا است. اگر تحریم ها و خروج آمریکا از برجام نبود که ما مشکلی 

نداشتیم. این جو روانی ناشی از این است که تا چهار، پنج ماه دیگر نمی توانیم 
نفت خود را بفروشیم یا از دوشنبه تمامی صادرات ما در حوزه فلزات  آهن، طلا، 
روی، نقره، آلومینیوم و ...- متوقف خواهد شد. این وضعیت به معنای آن است 
که درآمدهای ما قطع می شود. عقل سلیم می گوید که در این وضعیت حتما 
باید مذاکره کرد زیرا حداقل دستاورد این مذاکره به تعویق انداختن برخی از 
تحریم ها است. مساله این است که ما حتی برای زمان خریدن هم تلاش نمی 
کنیم. حتی برخی اساسا به ضرورت زمان خریدن معتقد نیستند و می گویند 
که باید ایستاد و تنگه هرمز را بست. من نمی دانم. شاید این سیاست نیز جواب 
دهد اما انتخاب سیاست درست مستلزم آن است که فضای سیاسی کشور باز 
باشد و همه تحلیل گران بتوانند به گفت و گو نشسته و تعیین کنند که منافع 
ملی در گرو مذاکره است یا عدم مذاکره. اگر جامعه اقناع شد که منافع ملی در 
عدم مذاکره است که همه در همان راستا تلاش می کنند. اگر هم مشخص شد 
که منافع ملی ایجاب می کند که مذاکره کنیم باید به دنبال راهی برای آن بود. 
اکنون برخی به نحوی صحبت می کنند که انگار مذاکره کردن یعنی وادادن و 
عقب نشینی کردن، درحالی که مذاکرات ما در برجام نشان داد که نه تنها عقب 
نشینی نکردیم بلکه همه مواضع خود را در حوزه هسته ای تحمیل کردیم. سند 
آن نیز نارضایتی آمریکایی ها و اسرائیلی ها از برجام است. بنابراین روحانی باید 

در این راستا قدم بردارد که جامعه را نسبت به آنچه می گذرد، آگاه کند. 
* در فضایی که به قول شما حتی اجازه گفت و گو در مورد مذاکره داده نمی شود، روحانی امکان طرح موانع و 
مشکلات دولت آن هم به صورت بدون ملاحظه را دارد؟ به فرض اینکه چنین کند و همه مسائل را با مردم در میان گذارد، 

باز هم می تواند رئیس جمهور باشد و به کار خود ادامه دهد؟
چرا نتواند؟ به هر حال او رئیس جمهور است و باید حافظ منافع ملی و قانون نباشد. هیچ مشکلی نیست. ایشان می تواند با رهبری 
هماهنگ کرده و با در نظر گرفتن برخی ملاحظات مسائل را مطرح کند.  ما نمی توانیم بگوییم که او همه ملاحظات را نادیده گرفته 
و منافع ملی را قربانی کند. او باید در جهت منافع ملی کشور و نظام حرکت کرده و با مردم صحبت کند. ضمنا باید لابی های خود را 
با حاکمیت داشته باشد. معتقد نیستم که نباید با ارکان دیگر تعامل کرد. روحانی می تواند در تعامل با ارکان دیگر نظام به ویژه رهبری 

بسیاری از مشکلات را به حداقل برساند.
* پیامد ادامه رویه فعلی و عدم گفت و گو با مردم چه خواهد بود؟

پیامد آن روشن است. پیامد این سکوت این نیست که دولت خسارت ببیند. کل حاکمیت خسارت خواهد دید. نارضایتی در جامعه 
وجود دارد و هفته گذشته نیز شاهد اعتراضاتی بودیم. نکته اینجا است که همه این نارضایتی به دولت و آقای روحانی مربوط نمی شود. 
مردم می دانند ریشه مشکلات کجا است. ادامه روند نارضایتی برای کل حاکمیت هزینه سنگینی خواهد داشت. این همه نیروی نظامی 
در خیابان ها، شرایط امنیتی و آماده باش ها همه خسارت بار است. بنابراین این طور نیست که اگر روحانی سخن نگوید و افکار عمومی 
را قانع و در جهت سیاست های کلی کشور همراه نکند، صرفا دولت آسیب ببیند یا یک رئیس جمهور جا به جا می شود. خیر، به این 
جا ختم نمی شود و قطعا بسیاری از ارکان نظام آسیب می بینند. بنابراین رئیس قوه مجریه باید با آگاهی از اینکه تبعات آینده عدم 
توجیه افکار عمومی صرفا به خودش بر نمی گردد، با تعامل با دیگر دستگاه های نظام بسیاری از مسیرهای حل و فصل مشکلات مردم 

که فعلا مسدود شده است را بازگشایی کند.
* شما از ضرورت گفت و گو و اقناع افکار عمومی می گویید اما برخی از تحلیل گران امید چندانی به این راهکار ندارند. 
مثلا آقای مرعشی گفته اند همان بهتر که مسئولان کمتر سخن بگویند زیرا جامعه به اظهارات آنان اعتماد ندارد. در 

فضای بی اعتمادی چطور می توان به موثر واقع شدن گفت و گو دلخوش بود؟
به صلاح کشور نیست که بگوییم چون مردم اعتماد ندارد باید ارتباط خود را با مردم را قطع کنیم. ما با سخن گفتن با مردم باید 
اعتمادسازی کنیم زیرا تنها راه برای این کار دیالوگ صادقانه با مردم است. اگر دیالوگ با مردم غیرصادقانه باشد حتما اعتماد جامعه روز 
به روز تضعیف خواهد شد. اعتماد عمومی زمانی تقویت می شود که با مردم صادقانه سخن بگوییم و همه مسائلی که سبب بروز این 
شرایط بوده است را بازگو کنیم. روشن است که مشکلات روی زمین مانده باشد و ما هم خیلی از مسائل را نگوییم حتما اعتماد مردم 
ضعیف می شود. به نظر من مراد آقای مرعشی نیز این بوده که اگر حرف زدن و عملکرد ما مثل گذشته باشد، به اعتماد مردم ضربه می 

خورد و بهتر است صحبتی نشود.

دوره  در  کشور  وزارت  سیاسی  معاون  مبلغ«  »مرتضی 
اصلاحات فراخوان مخالفان دولت برای اعتراضات خیابانی را نوعی 
فرصت طلبی سیاسی دانست که به پشتوانه نگاه های تبعیض 
آمیز نسبت به گروه ها و جریانات سیاسی کشور صورت می گیرد. 
»تشکیل  اجتماعات  و راه پیمایی ها« حقی است که قانون 
اساسی جمهوری اسلامی آن را به رسمیت شناخته اما در کنار 
آن بارها بر اصل تساوی همگان در برابر قانون تاکید ورزیده است. 
با این حال، برخی مخالفان دولت که بارها صراحتا در برابر 
فرایندهای قانونی قد علم کرده اند اخیرا فراخوان و درخواست 
هایی را برای آوردن معترضان به کف خیابان ها مطرح ساخته یا 
با اطلاق عنوان »تماشاچی« به مجلس و دولت خواستار »حرکت 

انقلابی« از سوی مردم شده اند.
جدا از فرایندهای کسب مجوز برگزاری انواع تجمعات که بر 
اساس ماده 10 قانون فعالیت احزاب و جمعیت ها و کمیسیون 
مربوطه صورت می گیرد و مباحث حقوقی و سیاسی در این 
زمینه، انگیزه های برگزاری تجمعاتی از این دست در شرایط 
کنونی سبب شد تا پژوهشگر ایرنا با مبلغ معاون سیاسی وزارت 

کشور در دوره اصلاحات گفت وگو کند. 
به باور مبلغ مخالفان دولت در شرایط کنونی می کوشند دولت 
را مسبب اصلی نابسامانی های کنونی قلمداد کرده و از شرایط 
بهره جویی سیاسی به عمل آورند. در ادامه متن کامل  این گفت 

وگوی آمده است. 
* تلاش مخالفان دولت برای پرچمداری مطالبات

معاون سیاسی وزارت کشور در دوره اصلاحات  گفت :طیفی از 
مخالفان متوهمانه فکر می کنند حالا که نارضایتی ها بالا گرفته، 
فضا ملتهب است و هر لحظه ممکن است اعتراضاتی شروع شود 
بیاییم و خودمان دست پیش بگیریم و سرخط تظاهرات باشیم. از 
دید آنها این گونه می شود پرچمداری مطالبات مردم را به صورت 
کامل به دست گرفت. طبیعی است که این گروه به دنبال تقویت 
یا بازگشت به قدرتند و این امر هم جنبه های نفسانی و هم جنبه 
های قدرت جویی دارد.  مرتضی  مبلغ  افزود :یادتان باشد در دی 
ماه سال گذشته همین تفکر و همین راهبرد مشکوک از مشهد 
شروع شد و دیدیم که نتایجش چه شد. شروع کننده آنها بودند 

ولی تمام کننده آنها نبودند.
* بعضی جریان های مخاطره ساز از جانب دولت تحمل 

می شوند
وی  ادامه  داد :الان هم باز چنین سیاست هایی در این گونه 
حرکات احساس می شود که برای کشور فوق العاده خطرناک و 
مضر است. چند نکته در اینجا وجود دارد؛ یکی این که راه حل 
این مشکلات این چیزها نیست و راه حل این است که به مطالبات 

واقعی مردم توجه و ریشه های موجد این مشکلات بررسی شود 
یعنی کل نظام و کل حاکمیت به این ریشه ها بپردازد. کسانی که 
می خواهند بر موج اعتراضات سوار شوند فرار به جلو می کنند 
و به مردم آدرس غلط می دهند. نکته دوم این است که تقلیل 
دادن مشکلات به دولت کار بسیار خطرناکی است که متاسفانه 
برخی انجام می دهند. این در حالی است که مشکلات متوجه 
همه دستگاه ها و عوامل هست. نکته سوم این است که حتی 
در اینجا هم که نظام از جانب بعضی از عوامل مورد مخاطره واقع 
می شود و جامعه و مردم ملتهب می شوند باز هم این جریانات از 

حاشیه امنی برخوردارند. 
* ریشه بسیاری ازمشکلات کشوربه نگاه های تبعیض 

آلود بر می گردد 
معاون سیاسی وزارت کشور در دوره اصلاحات تصریح کرد 
:امروز کافی است یک جریان و یک جناح که مورد توجه بعضی 
از دستگاه های امنیتی، انتظامی و نظامی نیست حرکتی انجام 
دهد که مورد قبول نباشد. به سرعت با چنین حرکاتی برخورد 
می شود اما این دسته حرکات که اتفاق می افتد علی رغم این که 
تجربه نشان داده چقدر مخاطره آمیز است هیچ واکنشی جدی 
در قبالش اتفاق نمی افتد و هیچ برخورد جدی صورت نمی گیرد 
تا این جریانات تندرو سر جای خودشان بنشینند و اینقدر برای 

کشور آسیب و خطر درست نکنند. ریشه بسیاری از مشکلات 
کشور به این نگاه های دوگانه و تبعیض آلود بر می گردد که 

نسبت به بسیاری از امور وجود دارد. 
* چالش ها ریشه یابی و سیاست ها دگرگون شود

 مبلغ  خاطرنشان کرد :برای حل مشکلات هزاران بار گفته 
شده که کل حاکمیت باید در بخشی از سیاست های ناکارآمد و 
غلط خود تجدیدنظر کنند. ریشه این مشکلات اقتصادی را باید 
عمدتا در سیاست و در برخی از رویکردهایی که بر نحوه اداره 
کشور حاکم است، دید. با این حال، همه باید به سمت انسجام و 
آشتی ملی برویم. شرایط باید به گونه ای فراهم شود که مشکلاتِ 

سبب ساز قطبی شدن برطرف گردد. 
در نظارت استصوابی تجدید نظر اساسی صورت گیرد. رویکرد 
صدا و سیما به این شکل که باعث ایجاد شکاف های عمیق در 
جامعه می شود و تنها صدای یک گروه خاص است باید تغییر 
است  :ضروری  داد  ادامه  طلب  اصلاح  سیاسی  فعال  یابد.این 
جایگاه جریانات نظامی در سیاست و اقتصاد و این که نسبت 
اینها با سیاست و اقتصاد چیست باید مشخص شود و هر نهادی 
در جایگاه واقعی خودش قرار گیرد. همچنین حقوق شهروندی 
رعایت شود و قوه قضائیه نسبتِ خود را با این مسائل به طور 

جدی روشن کند. 

* سیاست خارجی باید عقلایی شود
معاون سیاسی وزارت کشور در دوره اصلاحات  در بخش 
دیگری  از سخنان خود گفت  :سیاست خارجی ما که امروز 
چندقطبی است و معلوم نیست که بالاخره روند چگونه است باید 
جایگاه مشخص خودش در وزارت خارجه را پیدا کند، عقلایی 
شود و در راستای منافع ملی تنظیم شود. همچنین باید از موازی 
کاری در این زمینه خارج شد. وی  ادامه داد :در مباحث مالی و 
بانکی ببینید چطور این موسسات اعتباری عامل فسادهای بزرگ 
اقتصادی بودند و این وضعیت را برای کشور ایجاد کردند یعنی 
یکی از عوامل اصلی بروز این وضعیت مخاطره آمیز برای کشور 
بودند. باید توجه داشت ریشه ها و عوامل اصلی این موسسات 
کجا شکل گرفته و در این التهاب بازار ارز و سکه چه عواملی، 
چه صندوق هایی و چه بانک هایی دست داشتند و از خریدهای 

گسترده بازار را به التهاب کشاندند.
مبلغ  افزود :این مسائل اگر به سرعت حل و فصل شوند جامعه 
به سرعت به سمت آرامش می رود ولی اگر ریشه ها و عوامل 
اصلی مورد غفلت قرار گیرد و به حاشیه رانده شود و بعد تمرکز 
روی عوامل فرعی و معلول و حوادث صوری باشد و بخواهند 
کاسه و کوزه ها را بر سر دولت بشکنند نه تنها مشکلی حل نمی 
شود بلکه مشکل روی مشکل پیش می آید و مخاطرات جبران 

ناپذیری برای ملت و نظام ایجاد می کند. 
* همه باید بتوانند سخن بگویند

معاون سیاسی وزارت کشور در دوره اصلاحات  تاکید کرد 
:نحوه برخورد با اعتراضات هم در ادامه همان مشکلات ریشه ای 
و اساسی است که در کشور وجود دارد و نگاه های دوگانه و 
متاسفانه تبعیض آمیزی که نسبت به جامعه و گروه ها و جریانات 
مختلف حاکم است. یعنی برخی از حاشیه امن برخوردارند و حتی 
بدون هیچ مجوزی خیلی راحت می آیند و در خیابان هرکاری 
که می خواهند می کنند، ولی برخی به خاطر این که می خواهد 
مجوز بگیرند باید از هفت خان رستم رد بشوند. این وضعیت اصلأ 
شفاف و روشن نیست. تجربیات گذشته نشان می دهد تامین 
امنیت اجتماعاتی که مجوز داشته با چالش هایی روبرو شده و 

برخی که مجوزی نداشته اند از امنیت برخوردار گشته اند. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب اضافه کرد :شرایط کنونی یکی 
از پیامدهای همان نگاه های تبعیض آمیز است که تا وقتی که 
در جامعه باشد التهاب در جامعه ادامه خواهد داشت. اکنون باید 
مشخص شود چگونه باید برای کسانی که می خواهند به شکل 
قانونی اعتراض کنند زمینه سازی صورت گیرد و همچنین این 
فرصت از کسانی که می خواهند سوءاستفاده کنند و بر امواج سوار 

شوند و اهداف خودشان را دنبال کنند گرفته شود.

در هفته ای که گذشت تجمعاتی در برخی شهرهای ایران از جمله مشهد در اعتراض 
به وضعیت معیشتی برگزار شد که فارغ از بررسی ریشه های آن، نام مشهد بازهم پررنگ 
تر از همیشه در این تجمعات مطرح شد و این بار نیز در تریبون رسمی نمازجمعه این شهر، 

تلویحاً از مردم خواسته شد تا به خیابان بیایند. 
در همین رابطه یک فعال سیاسی اصلاح طلب مقیم مشهد گفت: تجمعات اخیر در 
این شهر ساماندهی شده هستند که از نمونه های این ساماندهی، می توان به توزیع بنرها 
و پوسترهای آماده پس از نمازجمعه اخیر اشاره کرد. یعنی زمانی که امام جمعه محترم 
مشهد اعلام می کند؛ »وقتی دولت و مسئولین ساکتند و کاری برای رفع مشکلات مردم 
نمی کنند، مردم باید به خیابان ها بیایند« طبیعتاً اولین مردمی که به خیابان می آیند، 
شرکت کنندگانی هستند که در نماز  به امامت ایشان حضور می یابند.صادق جوادی 
حصار در گفت و گو با جماران درباره نقش مخالفین دولت در به وجودآمدن وضعیت فعلی 
کشور گفت: جریان مخالف دولت نمی خواهد وقایعی که در کشور اتفاق افتاده را به حساب 
خود بگذارد و قصد دارد که تنها دولت را مقصر وضعیت فعلی نشان دهد. جریان منتقد 
دولت این فضا را فضایی می بیند که می توان از آن علیه دولت استفاده کرد. این اقدام آنها 
نیز در فضای سیاسی، امری متعارف است و معمولاً جریانات رقیب از نقاط ضعف طرف 
مقابل سوءاستفاده می کنند.وی افزود: فراموش نکنیم که هر دولتی در شرایط دولت آقای 
روحانی باشد، منتقدینش از فضای به وجود آمده علیه او استفاده می کنند. منتها فرقی که 
در این ماجرا وجود دارد، این است که دولت به تنهایی چنین وضعیتی را رقم نزده و نقش 
مخالفین دولت در به وجود آمدن این وضع پررنگ است. از این رو، مخالفین با اینکه می 
دانند نقش پررنگی در به وجودآمدن این وضع داشتند، اما با گرفتن ژست ناراضی از فضای 

ایجاد شده بهره برداری می کنند.
* تجمعات اخیر در مشهد ساماندهی شده هستند

 این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: مشهد در این مقطع بر خلاف دی ماه سال قبل، 
نقش پررنگ و آغازکننده ای برای اعتراضات ندارد و باید گفت که شهرهایی مانند کرج و 

اصفهان در اعتراضات اخیر جلوتر حرکت می کنند. منتها در این شهر تریبونی وجود دارد 
که می تواند این موارد را رسمی تر از تریبون نمازجمعه اعلام کند. به غیر از این، تفاوت 

چشمگیری میان مشهد با شهرهای دیگر از منظر مخالفت با دولت وجود ندارد.
وی بیان کرد: اما بدون شک، تجمعات اخیر در مشهد ساماندهی شده هستند که از 
نمونه های این ساماندهی، می توان به توزیع بنرها و پوسترهای آماده پس از نمازجمعه 
اخیر اشاره کرد. یعنی زمانی که امام جمعه محترم مشهد اعلام می کند؛ »وقتی دولت 
و مسئولین ساکتند و کاری برای رفع مشکلات مردم نمی کنند، مردم باید به خیابان ها 
بیایند« طبیعتاً اولین مردمی که به خیابان می آیند، شرکت کنندگانی هستند که در نماز 

جماعت به امامت ایشان حضور می یابند.
* هماهنگی از بدیهی ترین کارهای مخالفین دولت برای ضربه زدن است

 جوادی حصار افزود: علاوه بر آن، عده ای از طرفداران ایشان نیز که از نقطه نظرات 
امام جمعه محترم آگاهند، بنر و پوسترهایی را برای چنین اقدامی آماده می کنند. لذا اگر 
قبل نمازجمعه، هماهنگی های لازم برای راهپیمایی پس از آن صورت گرفته باشد، امری 
پیچیده وعجیب نیست. زیرا هماهنگی از بدیهی ترین کارهای مخالفین دولت برای ضربه 
زدن به آن است.وقتی مردم به دولت اعتماد کافی نداشته و امید چندانی به آینده نداشته 
باشند، همین اتفاقات نظیر احتکار، خرید افزون و تبدیل سرمایه ها به طلا و ارز معمول و 
رایج خواهد شد. برای پیشگیری از این اتفاقات ضمن آنکه باید چرخه اقتصادی کشور به 
حرکت درآید، باید امید و نشاط اقتصادی به جامعه بازگردد و اطمینان به تحقق وعده های 
دولت در مردم به وجود آید.این فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار کرد: متاسفانه مخالفین 
دولت تابه حال در رسیدن به اهداف اولیه خود موفق بودند، اما بعد از این تاچه حد موفق 
شوند را نمی دانم. آنها توانستند دولت را در تحقق مطالبات مردم ناکام بگذارند و همچنین 
توانستند دولت را هدف حملاتی قرار دهند که شاید در برخی بخش ها مستحق آن نباشد.

* باید اعتماد به دولت و امید به آینده را افزایش دهیم
 وی با بیان اینکه وضعی که امروز به وجود آمده لزوماً ناشی از اقدامات دولت نیست، 

گفت: عوامل مختلفی دست به دست هم دادند تا وضع فعلی به وجود آید. البته دولت نیز 
در وضع فعلی مقصر است، ولی همه تقصیرها را به گردن دولت انداختن اشتباه است. برای 
اینکه چرخه اقتصاد کشور مجدداً به حرکت درآید، ما باید اعتماد به دولت و امید به آینده 
را افزایش دهیم. اگر مردم به بهتر شدن وضعیت خود امید پیدا کنند و مطمئن شوند که 
وعده های دولت محقق می شود، قطعاً بخش زیادی از مشکلاتی که به داخل کشور بازمی 
گردد، برطرف خواهند شد.این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اما مشکلاتی که به خارج 
از کشور بازمی گردد باید با تدبیر و حوصله و مدارا حل شوند. نمی توان نشست و قبل از 
مرگ واویلا گفت و از تحریم های ترامپ نگران شد. فردا قرار است تحریم های اولیه دولت 
آمریکا علیه کشور اعمال شود، اما برخی از دو ماه قبل به خرید کالا و بدتر از آن احتکار 
رو آورده اند. متاسفانه در ماه های گذشته مردم با شایعه اینکه قرار است ارز گران شود، 
پیشاپیش خود ارز را گران کردند. فراموش نکنیم که مردم نیز در به وجود آمدن چنین 

وضعی در کشور دخیل هستند.
* در شرایط کنونی از همه مسائل علیه دولت استفاده می شود 

وی افزود: وقتی مردم به دولت اعتماد کافی نداشته و امید چندانی به آینده نداشته 
باشند، همین اتفاقات نظیر احتکار، خرید افزون و تبدیل سرمایه ها به طلا و ارز معمول 
و رایج خواهد شد. برای پیشگیری از این اتفاقات ضمن آنکه باید چرخه اقتصادی کشور 
به حرکت درآید، باید امید و نشاط اقتصادی به جامعه بازگردد و اطمینان به تحقق وعده 
های دولت در مردم به وجود آید.وی در پایان گفت: چنین نشاط و اطمینانی با شعار دادن 
به وجود نخواهد آمد، بلکه دولت باید کاری کند که حداقل در حوزه ارزی بتواند ثبات را 
به بازار بازگرداند و برنامه های اقتصادی باید به گونه ای باشد که مردم احساس کنند دلار 
قیمت واقعی خود را دارد و دیگر با نوسان قیمت مواجه نخواهد بود. اگر این اتفاقات بیفتد 
و قیمت ارز تثبیت شود، شاید دولت بتواند حرفی برای گفتن داشته باشد. متاسفانه در 
شرایط کنونی از همه مسائل علیه دولت استفاده می شود و دولت نیز نه تنها زبان گویایی 
برای دفاع از خود ندارد، بلکه اگر حرفی هم بزند، آنگونه که باید در جامعه شنیده نمی شود.

اسماعیل گرامی مقدم:

روحانی حتما باید با مردم صحبت کند

مبلغ فعال سیاسی اصلاح طلب :

همه باید به سمت انسجام و آشتی ملی برویم

جوادی حصار فعال سیاسی اصلاح طلب:

همه تقصیرها را به گردن دولت انداختن اشتباه است

وعده های پوچ بابک زنجانی تمامی ندارد 

اعدام در انتظار مجرم بزرگ نفتی 
بابک زنجانی و شرکایش که با تخلف بیش از 2 میلیارد یورو از پرداخت بدهی نفتی 
خودداری می کنند، بارها با هدف وقت کشی و ایجاد فرصت، وعده پرداخت پول از 
طریق بانک های خارجی را مطرح کرده اند که پس از دادن شماره حساب و چند 
ماه پیگیری، دروغ بودن ادعایشان مشخص شده است. زنجانی و شرکایش در سال 
های گذشته، بارها وعده پرداخت بدهی هنگفت خود را مطرح کرده اما این وعده ها 
هیچگاه محقق نشده است.آنها با هدف ایجاد فرصت برای خود و وقت کشی، چندین 
بار اعلام کرده بودند در بانک های داخلی و خارجی، مبالغ ارزی کلانی را در اختیار 
دارند و حاضرند بابت بدهی خود آن مبالغ را در اختیار وزارت نفت قرار دهند. آنها، هر 
بار نیز با معرفی یک بانک خارجی به وزارت نفت و مسئولان بانک مرکزی، خواهان 
وصول مطالبات شرکت ملی نفت ایران از آن محل شده اند که البته پس از بررسی 
بانک مرکزی، واهی بودن ادعای بابک زنجانی و خالی بودن حساب های معرفی شده 
آشکار شده است.بابک زنجانی بارها تحریم ها را برای طفره رفتن از پرداخت بدهی بهانه 
کرده بود اما با وجود رفع تحریم ها پس از اجرای برجام، هر از گاهی با طرح ادعاهایی 
مانند آمادگی شرکایش برای پرداخت بدهی، وقت کشی می کرد؛ اکنون نیز که زمزمه 
بازگشت تحریم ها مطرح شده، باز دوباره تحریم بانکی را بهانه می کند.تازه ترین ادعای 
تیم بابک زنجانی در هفته جاری مطرح شد که براساس آن »رسول کوهپایه زاده« 
وکیل این مجرم نفتی مدعی شد: »شرکای خارجی موکلم به دوستان ما در شرکت 
ملی نفت ایران اعلام کردند که با توجه به شرایط کنونی، یا شما یک بانک معتبری که 
مورد قبول خودتان هست اعلام کنید که این شرایط را بپذیرد و حساب مشترک باز 
کنید که ما در همانجا حساب باز کنیم، یا این که در بانکی که ما اعلام می کنیم حضور 
یابیم و آن حساب باز و امکان انتقال وجه فراهم شود.«به گفته وکیل بابک زنجانی، 
از این موضوع بیشتر از یک ماه می گذرد و شرکت ملی نفت ایران نه خودش توانسته 
بانک خارجی معرفی کند که بتواند قرارداد را اجرایی و عملیاتی کند و نه پاسخی به 

شرکای خارجی داده است.
* واکنش وزارت نفت به تازه ترین دروغ بابک زنجانی 

وزارت نفت در واکنش به ادعای وکیل بابک زنجانی اعلام کرد: یکی از اتهامات 
پرونده بابک زنجانی که از سال 1394 گشوده شده به فروش نفت مربوط می شود که 
با وجود وعده متعدد شرکای خارجی او مبنی بر پرداخت حدود 2 میلیارد یورو بدهی 
اش به شرکت ملی نفت ایران، هنوز هیچ پرداختی صورت نگرفته است.نمایندگان 
شرکت ملی نفت ایران در سا ل های گذشته برای دریافت مطالبات این شرکت از 
آقای زنجانی بارها در جلسات مکرر حضور پیدا کرده و به سفرهای متعددی رفتند، 
اما آنها نه تنها هیچ گام مثبتی در این زمینه بر نداشتند، بلکه سعی در طولانی کردن 
روند مذاکرات و پرداخت بدهی داشته و دارند.»شرکت ملی نفت ایران همچنین در 
آخرین اقدام، علاوه بر اینکه در بیستم تیرماه امسال شماره حساب های متعددی را 
برای دریافت مطالباتش به شرکای خارجی این مجرم نفتی اعلام کرد، به همراه هیاتی 
متشکل از دستگاه های ذیربط به بانک های خارجی که شرکای خارجی آقای زنجانی 
برای افتتاح حساب مشترک عنوان کرده بودند مراجعه، اما به محض هماهنگی های 
انجام شده، آنها بلافاصله اقدام به تغییر بانک کردند.«همچنین شرایطی که شرکای 

خارجی این مجرم نفتی اعلام کردند مورد قبول بانک ها واقع نشد.
*  اعدام در انتظار مجرم بزرگ نفتی

به علت بدهی بیش از 2 میلیارد یورو و خودداری از پرداخت پول، دادگاه وی را به 
اعدام محکوم کرده اما با امید همکاری وی در بازپرداخت این مبلغ، تاکنون از اجرای 
حکم اعدام خودداری شده است.با وجود مهلت های بسیاری که برای وی در نظر 
گرفته شده، بابک زنجانی و شرکایش، با بهانه تراشی و دادن وعده های پوچ مبنی بر 
آمادگی برای پرداخت بدهی، تنها اقدام به وقت کشی کرده اند.خودداری این متهم 
در پرداخت مطالبات سبب شده است، اموال وی به مزایده گذاشته تا بخشی از بدهی 
وی تسویه شود؛ هر چند گفته می شود اموال وی فقط تا 600 میلیون یورو از بدهی 
او را پوشش می دهد.همچنین دی ماه پارسال یکی از شرکای مهم وی به نام »ع.ز« 
در یکی از کشورهای آمریکای مرکزی بازداشت و به مقام های قضایی کشور تحویل 
شد. این متهم، پیشتر در مالزی شناسایی شد اما توانست به آمریکای مرکزی متواری 
و مخفی شود.دادستان کل کشور 27 تیرماه در برنامه در دوره مشترک تعالی استادان 
و نخبگان بسیجی حوزه های علمیه در مشهد درباره پرونده بابک زنجانی اعلام کرد 
»دنبال برگشت بیت المال هستیم؛ اما بدانید حکم او اعدام است و قطعا اعدام می 

شود.«

رئیس قوه قضاییه: 

دهان مدعیان حقوق بشر 
آنجا که باید، بسته است 

رئیس قوه قضاییه گفت: مدعیان حقوق بشر آنجا که باید دهانشان باز باشد مانند 
قضیه حمله به بیمارستانی در یمن، بسته است اما از آشوبگران ایران حمایت می کنند. 
آیت الله صادق آملی لاریجانی روز یکشنبه در مراسم بزرگداشت »روز حقوق بشر« 
در مجتمع فرهنگی شهید بهشتی با انتقاد از وضعیت حقوق بشر در دنیا افزود: اکنون 
جنایات جنگی در یمن در حال رخ دادن است. در بحرین نیز بیماران، کودکان و زنان 
مورد هجمه عظیم قرار می گیرند و اخیرا هم بیمارستانی در حدیده مورد حمله قرار 
گرفت و بیش از 200 نفر کشته شدند. وی اضافه کرد: اینجاست که می بینیم دهان 
مدعیان حفظ حقوق بشر بسته است اما وقتی به ایران می رسند، از آشوبگران خیابانی 
و کسانی که مغازه ها را به آتش می کشند، حمایت می کنند. آملی لاریجانی با بیان 
اینکه مساله حقوق بشر برای نظام جمهوری اسلامی یک مساله مهم است، اظهار 
داشت: دلیل این اهمیت، نگاه ویژه اسلام به تکریم حقوق انسانی است چراکه در سنت 
پیامبر و ائمه، موضوع حقوق انسان ها، امری مهم است. وی افزود: تکریم انسان از اصول 
اساسی قرآن است و این مساله در کنار مطالب دیگر از حیث محتوا همین منظور را 
دارد و به عنوان مثال آیه »نفخت فیه من روحی« از دلایلی است که بر کرامت انسانی 
تاکید می کند. رئیس دستگاه قضا، اصل نظام جمهوری اسلامی را بر اساس اسلام 
عنوان کرد و گفت: در جای جای قانون اساسی به خصوص در فصل سوم به حقوق 
ملت در جوانب مختلف تصریح شده است. در اصل دوم نیز قانون اساسی اصول مبنایی 
توصیف شده است که یکی از آنها کرامت انسانی است. وی افزود: انسان مومن ممکن 
است هر کاری کند اما طبق روایت حق ندارد، اضلال نفس کند. رئیس قوه قضاییه با 
طرح این سوال که حق بشری انسان چیست؟ گفت: ادعا داریم بین این انسان و انسانی 
که خودش را قائم به حق مطلق می داند، فرق وجود دارد. آنچه که ما از قدرت و علم 
و حرکت داریم همه قائم به خداست و در این صورت حق بشری یک معنا دارد. وی 
افزود: تصور ما این است که همه چیز به سوی خدا است، همه چیز را به سوی حق می 
بینیم و همه چیز به خدا باز می گردد؛ بنابراین سیر انسان اینگونه است. ما نمی توانیم 
در این حق بشری آن وجود مسلط عالم بشری راکه به او قایم هستیم و همه نعمت 
ها از اوست، نادیده بگیریم.رئیس قوه قضاییه خاطرنشان کرد: حقوق بشر بدون اتکا 
به جهاد ارزشی نمی تواند به هیچ وجه وجود داشته باشد.آملی لاریجانی با بیان اینکه 
به لحاظ متافیزیکی و فلسفی باید حقوق بشر غربی را به چالش کشید و به آنها گفت 
شما نمی توانید بدون اتخاذ موضع مشخص تصویری از حق بشر را تعیین کنید، درباره 
کرامت انسانی اظهار داشت: در مقدمه و در یک ماده از اعلامیه جهانی حقوق بشر، به 
کرامت ذاتی بشر اشاره شده است.وی ادامه داد: به خدا اعتقاد داریم و بنیان هستی 
برای ما مهم است. اعتقاد داریم حق متعال بنیان هستی است و همه جا حضور دارد. 
کرامتمان را به تکریم الهی می دانیم، خداوند زمانی که انسان را خلق کرده، راه را هم 
به او نشان داده است.رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: انسان الهی به سوی حق می رود 
و این نگاه الهی به بشر است و حق بشر در چنین نگاهی معنا دارد. کرامت ما عبارت از 
نفحه روح الهی در ما است.وی افزود: یک چالش ما با غرب این است که مغرب زمین 
نمی تواند کرامت انسانی را تفسیر کند و چالش دیگر هم این است که ما می گوییم 
شما چه حقی دارید که حقوق بشر خود را به همه ی دنیا تحمیل کنید. آملی لاریجانی 
ادامه داد: ما و یک میلیارد انسان دیگر به خدا اعتقاد و بر اساس این اعتقاد تصویری از 
حقوق بشر داریم؛ همین اعلامیه جهانی حقوق بشر که در قاهره تصویب شده است و 
به نظرمان دارای نقص است اما در مجموع مواردی کاملا پیشرفته دارد.رئیس دستگاه 
قضایی خطاب به کشورهای غربی گفت: شما چه حقی دارید که فکر خود را به ما 
تحمیل می کنید. یک حقوق بشر را تحمیل می کنید و بعد می گویید ازدواج با هم 
جنس هم امکان دارد، این تفسیر شما است. این جور حق بشر مال خودتان باشد؛ این 

چالش بسیار مهمی است که ما با غرب داریم.
وی افزود: دنیای غرب رویه غیرانسانی دارد و حقوق بشر ابزاری در دست آنان است. 
آمریکایی ها در مرز خودشان مهاجرین را طبقه بندی و فرزندان را از مادرنشان جدا 
کرده اند؛ اینکه بیش از 2 هزار فرزند از مادرشان جدا شده اند، حق بشر قرن بیست 

و یکم است.
آملی لاریجانی اظهار داشت: ضجه زدن های این کودکان را شنیده اید و این حق 
بشر دنیای متمدن و دارای ادعای تمدن است که کودکان را از مادر جدا می کند. در 
فلسطین و یمن می بینید که آنها چه می کنند و اینها مواردی است که جهان اسلام 
باید پاسخ بدهد و رویه واحدی را علیه آنها اتخاذ کند؛ اما حکام برخی کشورهای 
اسلامی درست در جهت نقض حقوق بشر کار می کنند. ائتلاف سعودی در این 
کشورها چه می کند.وی گفت: ما باید بحث حقوق بشر اسلامی را در وجه نظری و 
با چالش کشیدن غرب دنبال کنیم؛ با تبلیغات و صرف ادعا نمی توان کاری کرد و ما 

حرف های گفتنی زیادی داریم.
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هر گاه خداوند ، خانواده اى را 
دوست بدارد ، مدارا و ملایمت را وارد 

آن خانواده مى كند 

دوشنبه - 15 مرداد 1397- سال بیست و یکم - شماره  4619

نامحـرمانه

خبـر

»طرح خدمت سربازی دخترها« در مجلس 
برخی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی در کمیسیون حقوقی و قضایی با مطرح کردن 
طرحی می گویند می خواهند خدمت سربازی را برای پسران و دختران اختیاری کنند و پسرانی 
که تمایلی برای رفتن به سربازی نداشته باشد می توانند با پرداخت 3 برابر مبلغی که دولت برای 
یک سرباز هزینه می کند کارت معافیت خود را تحویل بگیرند، ولی این پایان ماجرا نیست. زیرا در 
این طرح پرحاشیه، بحث سربازی اختیاری دختران بار دیگر مطرح شده است.طیبه سیاووشی، 
نماینده مردم تهران و عضو فراکسیون زنان و از اعضای فراکسیون حقوقی، قضایی در گفت و گو با 
برنا، با تاکید بر اینکه هنوز ابعاد این طرح مشخص نشده، ولی می توان گفت که قرار نیست دختران 
در خدمت سربازی اسلحه به دست بگیرند گفت: این طرح هنوز در صحن مجلس شورای اسلامی 
مطرح نشده و مشخص است که اطلاع دقیقی از آن نداشته باشیم. باتوجه به اینکه در کمیسیون 
حقوقی قضایی عضویت دارم به صورت کلی با این طرح آشنایی دارم. لازم به ذکر است که این 
طرح هنوز برای تصویب و تبدیل شدن به قانون به مجلس نیامده است.وی در مورد اینکه نحوه 
خدمت سربازی دختران چگونه خواهد بود، ادامه داد: آنچه مشخص است قرار نیست دختران در 
بخش نظامی حضور داشته باشند و برای عملیات نظامی آماده شوند. به نظر باید از دختران در 
مسائل آموزشی و بهداشتی و همچنین رویکرد نرم افزاری استفاده شود. نماینده مردم تهران در 
پایان گفت: جزئیات این طرح به صورت کامل مطرح نشده، ولی آنچه مشخص است دختران در 

طول خدمت سربازی اسلحه به دست نخواهند گرفت.

احتمال دیدار ترامپ و روحانی در نیویورک
یک مقام ارشد سازمان ملل در گفت وگو با یک رسانه صهیونیستی از احتمال دیدار روسای 
جمهور ایران و آمریکا در حاشیه نشست مجمع عمومی سازمان ملل خبر داد.به گزارش ایسنا به 
نوشته روزنامه اورشلیم پست، یک منبع دیپلماتیک ارشد در مقر سازمان ملل در نیویورک گفت 
که حسن روحانی و دونالد ترامپ روسای جمهور ایران و آمریکا ممکن است در حاشیه نشست ماه 
آینده مجمع عمومی سازمان ملل با یکدیگر دیدار کنند.رییس جمهور آمریکا در روزهای گذشته 
برای دیدار با سران ایران بدون پیش شرط اعلام آمادگی کرده است اما مقامات ایرانی به آن پاسخ 
منفی داده اند. هر چند دیپلمات های غربی در نیویورک بر این باورند که رایزنی های محرمانه میان 
دو کشور، حصول توافق برای برگزاری نشست در نیویورک را ممکن می کند. دیپلمات ها همچنین 
می گویند که برگزاری یک نشست میان سران ایران و آمریکا در حاشیه مجمع عمومی می تواند 
هم در تهران و هم در واشنگتن منطقی تلقی شود.یک مقام سازمان ملل در این باره گفت: هنوز 
برای صحبت درباره این موضوع بسیار زود است اما ما بر این باوریم که تلاش برای استفاده از این 

فرصت به منظور برگزاری نشستی میان سران دو کشور ارزشش را دارد.

اژه ای: معاون ارزی بانک مرکزی بازداشت شد 
سخنگوی قوه قضاییه اعلام کرد، »معاون ارزی بانک مرکزی که ظاهرا برکنار نیز شده بود 
در راستای مبارزه با مفاسد اقتصادی امروز بازداشت و به زندان منتقل شده است.« غلامحسین 
 محسنی اژه ای عصر دیروز در گفت وگویی تلویزیونی اعلام کرد: همچنین کارمند یکی از معاونت 
های رئیس جمهوری به همراه چهار دلال و یک صراف غیرمجاز نیز احضار و پس از تحقیقات 
و تفهیم اتهام، با قرار بازداشت موقت، روانه زندان شدند.سخنگوی قوه قضاییه افزود: در ادامه 
رسیدگی به پرونده اخلالگران در نظام پولی و ارزی کشور، پرونده سه نفر از کسانی که تکمیل 
شده بود با صدور کیفر خواست به دادگاه ارسال شد که بزودی محاکمه آنها آغاز می شود.وی 
گفت: امروز چند نفر که تحت تعقیب و بازداشت بودند و نیز شماری از کسانی که در این خصوص 

فعالیت غیرمجاز داشتند، تحت تعقیب قرار گرفتند و بازداشت شدند.

پرچمدار ایران بازی های آسیایی را از دست داد 
»کیمیا علیزاده« نماینده وزن 57 کیلوگرم تکواندوی ایران و ورزشکاری که قرار بود پرچمدار 
ایران در بازی های آسیایی جاکارتا باشد، این مسابقات را به دلیل آسیب دیدگی از دست داد. 
کیمیا علیزاده که بارها برای ایران افتخارآفرینی کرده است چندی پیش برای پرچمداری کاروان 
اعزامی ایران به بازی های آسیایی انتخاب شد.علیزاده در تمرینات آماده سازی تیم ملی تکواندو 
اعزامی به بازی های آسیایی رباط پایش پاره و مصدوم شد.از آنجا که درمان پارگی رباط ماه ها 
به طول می انجامد این ورزشکار بازی های آسیایی را از دست داد.بازی های آسیایی جاکارتا 13 
روز دیگر آغاز می شود و با توجه به مصدومیت علیزاده کمیته ملی المپیک باید گزینه دیگری را 

برای پرچمداری کاروان ایران انتخاب کند.

روحانی بعد از تعطیلات به خانه ملت می آید 
یک عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی درباره حضور رئیس جمهور در مجلس گفت: 
آقای روحانی بعد از تعطیلات مجلس در صحن حضور خواهد یافت. محمدعلی وکیلی در 
گفت وگو با ایلنا،  درباره حضور رئیس جمهور در صحن مجلس شورای اسلامی برای پاسخ گویی 
به سوالات نمایندگان ملت گفت: طبق قانون رئیس جمهور یک ماه وقت دارد که در مجلس 
حضور پیدا کند و به سوالات پاسخ دهد.وی ادامه داد: بعداز تعطیلات مجلس شورای اسلامی 

رئیس جمهور به مجلس خواهد آمد.

مجلس به وزیر اقتصاد کارت زرد را داد
وزیر امور اقتصاد و دارایی اولین کارت زرد خود را از مجلس دریافت کرد.سوال نماینده بروجن 
از وزیر اقتصاد درباره علت عدم اجرای پروژه ملی طرح جامع مالیاتی در جلسه علنی صبح دیروز 
مجلس مطرح شد و پس از توضیحات وزیر،  این سوال به رای مجلس گذاشته شد که نمایندگان 
با 106 رای موافق، 52 رای مخالف و 8 رای ممتنع از مجموع 200 نماینده حاضر اعلام کردند 
که از پاسخ های وزیر قانع نشدند.بر این اساس مسعود کرباسیان اولین کارت زرد خود را از مجلس 

دریافت کرد.

معاون امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم :

قم به برند جهانی غذای حلال تبدیل می شود 
معاون امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم، رسالت قم به عنوان ام القرای جهان تشیع 
را گسترش احکام فقهی در دنیا دانست و گفت: با ثبت برند حلال این استان و تبیین مبانی غذای 

حلال، قم ظرفیت تبدیل به برند جهانی غذای حلال را دارد. 
مهرداد غضنفری روز شنبه در جلسه امضای تفاهم نامه تبیین احکام فقهی غذای حلال میان 
استانداری و فرمانداری قم با موسسه موضوع شناسی احکام فقهی در سالن جلسات این موسسه، با 
بیان اینکه استقبال از غذای حلال محدود به مسلمانان نیست تاکید کرد: به دلیل اینکه احکام اسلام 
دارای دلایل علمی و بهداشتی در تهیه غذای حلال است، غیر مسلمانان نیز بر سلامت محصول 
غذای حلال تاکید و از آن استقبال شده است.وی با تاکید بر ضرورت ساماندهی غذای حلال در 
حوزه فقهی و فنی در قم ادامه داد: قم از منظر دینی به دلیل ام القرا بودن در جهان تشیع رسالت 
گسترش احکام فقهی در دنیا را دارد که لازمه انجام این رسالت ساماندهی غذال حلال در این استان 

از منظر فقهی و فنی است.
غضنفری هدف قم از ارتباط با لین شیا چین را ترویج احکام دینی دانست و افزود: اگر چه هدف 
قم از ارتباط با لین شیا دینی و مذهبی است ولی این صنعت بزرگ به دلیل حجم برآورد اقتصادی 

آن امکان انتفاع اقتصادی برای این استان هم وجود دارد.
* استقبال از غذا و محصولات حلال در چین 

فرماندار قم، نیز در ادامه این جلسه با اشاره به امضای تفاهم نامه میان قم و لین شیای چین 
و خواهرخواندگی میان این دو شهر در سال گذشته گفت: مسئولان لین شیا بر اساس این تفاهم 
نامه برند حلال را از حکومت چین برای شهر لین شیا گرفته و این شهر به مرکزیت حلال در چین 
تبدیل شده است. رضا سیار با اشاره به استقبال از غذا و محصولات حلال در چین ادامه داد: چین 
دارای 110 میلیون مسلمان است ولی بر اساس برآوردهای انجام شده در این کشور جمعیتی بالغ 
بر 700 میلیون تن علاقه به استفاده از غذای حلال دارند که این موضوع ظرفیت های مهم این 

حوزه را نشان می دهد.
وی گفت: محصولات حلال محدود به غذای نشده بلکه در بخش های مختلف از جمله بهداشت، 
سلامت و نوشیدنی حلال نیز از جمله سرفصل هایی است که توجه به این موضوع علاوه بر بسط 
آموزه های دینی یک صنعت بزرگ اقتصادی را فراهم می کند.سیار با اشاره به فعالیت 110 طلبه 
و فارغ التحصیل جامعه المصطفی العالمیه در شهر لین شیای افزود: تولید محصولات دینی با برند 
حلال موجب منافع اقتصادی زیادی برای شهر لین شیا شده است ولی به دلیل ناآگاهی دقیق از 
مسائل فقهی، برخی مسائل فقهی در تولید این محصول ها رعایت نمی شود به همین دلیل کمک قم 
در این زمینه را خواستار هستند.وی، رسالت قم را تبیین مبانی فقهی موضوع حلال در دنیا دانست 
و گفت: حجم اقتصادی صنعت غذای حلال در سال 2017 حدود 800 میلیارد دلار ثبت شده است 

که این رقم بالای تجاری باید مورد توجه جدی تر قرار گیرد.
* تدوین اطلس فقهی غذای حلال در قم 

مدیرکل جذب و حمایت از سرمایه گذاری استانداری قم نیز دراین جلسه با اشاره به کار 
کارشناسی قوی در موضوعات مختلف پیرامون حوزه غذای حلال و تدوین اطلس فقهی غذای حلال 
در قم گفت: استان قم به عنوان قطب تشیع در جهان رسالت زیادی برای تبیین غذای حلال در 

دنیای اسلام دارد که باید ظرفیت های این استان در این زمینه فعال شود.
فرشاد خوشنویسان با اشاره به حضور هیاتی از روسیه در ماه های آینده برای آشنایی آنها با 
استانداردهای غذای حلال به قم افزود: در کشورهایی که در آن مسلمانان وجود دارد استقبال از 
غذای حلال بسیار زیاد است به همین دلیل کشورهای مختلف علاقه مند به آشنایی با غذاهای 

حلال است.
وی با پیشنهاد تاسیس موزه حلال برای پشتیبانی علمی و عملیاتی از برند حلال در قم ادامه 
داد: قم به دلیل ظرفیت های مختلف آن ظرفیت تبدیل به قطب غذای حلال از منظر فقهی دارد 
که در این راستا لوگوی غذای حلال قم به منظور تبدیل آن به یک برند بین المللی برای غذاهای 

حلال در حال انجام است.

بسته ارزی دولت،مقابله با دلالان و سوداگرانکاریکاتـور

طرح:  سجاد جعفرى

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه 
)س(  با تاکید بر این که مسئولان قم باید 
بیش از هر چیز قم شناس باشند، گفت : 
یک مسئول باید در دوره مسئولیتش، از 
معنویت حوزه های علمیه و مراجع تقلید 
نهایت بهره برداری و استفاده را انجام دهد.

الله سید محمد سعیدی روز  آیت 
یکشنبه در دیدار سردار حسین اشتری 
فرمانده نیروی انتظامی، افزود: مجموعه 
ناجا گلی است بر سینه رهبر معظم انقلاب 
که باید با عملکرد مطلوب خود این جایگاه 
را حفظ کند. وی در ادامه با تجلیل از 
خدمات ارزشمند سردار مجتبایی فرمانده 
سابق نیروی انتظامی استان قم گفت: این 
نیروی پر تلاش فارغ از شایستگی هایی 
که در حوزه انتظامی دارد، شخصیتی 
عالم، فاضل، اندیشمند و صاحب تالیفات 
است .سعیدی همچنین با بیان این که 
جا به جایی سمت ها و مسئولیت ها از 
ابعاد مختلف حائز اهمیت است، افزود: 

این تغییر و تحول ها یک سری دلایل 
سازمانی دارد، که نفس آن باعث خیر 
و برکت است.وی اضافه کرد: وقتی یک 
مسئول یا فرمانده ای بداند که دوره کار او 
مدت دارد، از تجربه های دیگران استفاده 
نموده و به شدت تلاش می کند تا از خود 
آثار خوبی را به جای بگذارد.وی با اشاره 
به متفاوت بودن کار و خدمت در قم در 
مقایسه با دیگر شهرها افزود: در بحث 
مسئولیت ضوابطی داریم که برای کل 
کشور ساری و جاری است، ولی هر نقطه 
ویژگی های خاص خود را دارد و کسانی 
که به کاری منصوب می شوند باید این 
موضوع را مدنظر داشته باشند.سعیدی با 
یادآوری این که قم پیش از ورود حضرت 
معصومه)س(، مامن و پناهگاه شیعیان 
بوده است، تصریح کرد: آن حضرت با 
تشریف فرمایی خود به این شهر موجب 
اعتلا و ارتقای آن شد، چون هیچ شهری 
به غیر از قم حرم اهل بیت)ع( نیست.امام 

جمعه موقت قم ادامه داد: به همین دلیل 
فردی که در قم مسئولیتی را برعهده می 
گیرد، باید به تبعیت و پیروی از حضرت 
معصومه)س(، مسیر رشد و شکوفایی 
آن را هموار کند.سعیدی با تاکید بر این 
که مسئولان قم باید بیش از هر چیز قم 
شناس باشند، افزود: یک مسئول باید در 
دوره مسئولیتش، از معنویت حوزه های 
علمیه و مراجع تقلید نهایت بهره برداری و 

استفاده را انجام دهد.

* ناجا گام های مستحکمی برای 
خدمت به مردم برداشته است 

فرمانده نیروی انتظامی نیز در این 
دیدار  با اشاره به پیشرفت های صورت 
گرفته در این نیرو گفت: ناجا با هدایت 
های رهبر معظم انقلاب گام های مقاوم 
و مستحکمی در راستای ارائه خدمت 
به جامعه برداشته است. سردار حسین 
و  امنیت  ایجاد  داشت:  اظهار  اشتری 

ارزش  از  پاسداری  و همچنین  آرامش 
های اسلامی مهمترین وظیفه نیروی 
انتظامی است.وی با اشاره به نقش هدایت 
ها و راهنمایی های رهبر معظم انقلاب در 
رشد و بالندگی روزافزون ناجا افزود: این 
نیروی پر تلاش و خدمتگزار هر سال 
بیش از سال قبل در خدمت رسانی به 
مردم اهتمام دارد، به نحوی که از دی ماه 
سال 96 از نظر سازمانی کارها و ماموریت 
های بزرگی انجام شده و ماموران انتظامی 
به صورت شبانه روزی در خدمت مردم 
نظارت  انجام  به  اشاره  با  بودند.اشتری 
های ستادی بر عملکرد نیروی انتظامی 
در مناطق مختلف کشور و اقدام های 
صورت گرفته در این خصوص به لطف 
تلاش ها و روحیه جهادی کارکنان ناجا 
انتظامی قم در طول  افزود: فرماندهی 
6سال گذشته و در دوران خدمت سردار 
مجتبایی از جنبه های مختلف فرهنگی و 

اجتماعی رشد قابل توجهی داشته است.

آیت الله سعیدی در دیدار سردار اشتری: 

مسئولان قم باید بیش از هر چیز قم شناس باشند 

جمهوری  انتظامی  نیروی  فرمانده 
اسلامی ایران با بیان این که امروز هیچ 
مشکل امنیتی در کشور وجود ندارد گفت: 
ممکن است تحرکاتی در برخی نقاط دیده 
شود که این در همه نقاط دنیا نیز مشاهده 
می شود، اما در هیچ نقطه ای از ایران، 

ناامنی نداریم. 
سردار حسین اشتری روز یکشنبه در 
آیین تکریم و معارفه فرمانده انتظامی استان 
قم با اشاره به این که این امنیت به رغم 
وجود تنوع قومیت، مذهب و عقاید مختلفی 
که خیلی خوب در کنار هم جمع شده اند، 
به دست آمده است، افزود: البته مشکلات و 
جرایمی نیز در کشور وجود دارد که وظیفه 
داریم قاطعانه با آنها برخورد کنیم، ولی این 
نعمت بزرگ امنیت حاصل خون شهداست 
و همه وظیفه داریم از آن پاسداری کنیم. 
وی ادامه داد: ناجا در برقراری امنیت سهم 
موثری دارد و البته همه دستگاه ها در این 
امر مهم دخیل هستند و هدایت های رهبر 
معظم انقلاب، هوشمندی مردم، حضور 
دستگاه های اطلاعاتی و قضایی و شورای 
تامین در صحنه های مختلف منجربه 
تامین امنیت خوبی در کشور شده است.وی 
اضافه کرد: درخت تنومند انقلاب اسلامی 
با وجود طوفان های سهمگین همچنان 
مستحکم ایستاده و برخی تحرکات نمی 
تواند به پایه های استوار این نظام خدشه ای 
وارد کند. اشتری گفت: خیلی ها به دنبال 
بی ثباتی کشور هستند، اما به لطف خداوند 
متعال، هدایت های رهبر معظم انقلاب، 
ایستادگی مردم و جانفشانی نیروهای مسلح 
هرگز نمی توانند به اهداف شوم خود دست 
پیدا کنند. وی با اشاره به این که نقشه های 
دشمن هر روز پیچیده تر از گذشته می 
شود، افزایش امکانات و اشراف اطلاعاتی 
کشور را مورد اشاره قرار داد و گفت: خدا 
را شاکر هستیم که در کشوری زندگی می 
کنیم که از نعمت امنیت برخوردار هستیم. 
وی با اشاره به سخنان سخیف دشمن و 
رییس جمهور کم عقل آمریکا گفت: او نیز 
همانند دیگر روسای جمهوری این کشور 
ملت  و  دنیا  منفور  و  رفت  کنار خواهد 
خود می شود.  اشتری اضافه کرد: وزیر 
خارجه آمریکا نیز، 12 بند برای براندازی 
نظام تنظیم کرده است، اما او مردم ایران و 
قدرت و بنیه دفاعی و نیروهای مسلح ما را 

نشناخته است.
* مردم ایران در تحریم ها سربلند 

خواهند شد 
وی با تاکید بر آمادگی هرچه بیشتر 
تامین  شورای  اعضای  مسئولان،  مردم، 
انتظامی،  و  نظامی  نیروهای  ها،  استان 

از  بیش  باید  قضایی گفت:  و  اطلاعاتی 
گذشته هوشیار باشیم و هر حرکتی را زیر 
ذره بین داشته باشیم و نگذاریم دشمن 
به اهداف شوم خود دست پیدا کند. وی 
خاطرنشان کرد: تجربه ثابت کرده ملتی که 
بر خداند، توکل و بر ائمه اطهار)ع(، توسل 
دارد و از ولی فقیه پیروی می کند هیچ 
گاه شکست نمی خورد و پیروزی از آن 
مردم شریف ایران اسلامی است. اشتری 
گفت: مردم ایران با وجود همه سختی ها، 
تحریم ها و تهدیدها همچنان پای انقلاب و 
آرمان های بلند حضرت امام ایستاده اند و 
در صحنه های مختلف حضور دارند. وی با 
بیان این که بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، 
دشمنان دست به توطئه های مختلفی از 
جمله ایجاد بحران در نقاط مرزی و جنگ 
تحمیلی زدند، گفت: در مقطعی جنگ 
بر ما تحمیل شد که آمادگی نداشتیم 
و امکاناتی که بتوانیم در مقابل دشمن 
بایستیم نیز وجود نداشت، دشمن با تمام 
توان و حمایت کشورهای مختلف از جمله 
آمریکا به جنگ ما آمد ولی مردم به لطف 
خداوند، هدایت های امام راحل و ایثارگری 
و از خودگذشتگی توانستند پیروز شوند. 
اشتری، جنایت های منافقان را نیز مورد 
اشاره قرار داد و گفت: در برخی از روزها 50 
تن در تهران به دست این گروهک شهید 
می شدند و وجود 17 هزار شهید ترور 
نشاندهنده اوج جنایت های منافقان است، 
اما مردم استقامت کردند و در مقابل توطئه 
های دیگر نیز ایستادگی کرده و به طور 
حتم امروز نیز پیروز میدان خواهند شد. 
فرمانده ناجا همچنین با اشاره به اهمیت قم 
در نظام مقدس جمهوری اسلامی گفت: 
این شهر به جهت وجود بارگاه ملکوتی 
مقدس  مسجد  معصومه)س(،  حضرت 
جمکران، مراجع عظام تقلید، حوزه های 
علمیه و مردم شریف، عزیز، شهید پرور 
و ولایت مدار ویژگی خاصی برای کشور 
دارد و اگر تعابیری که رهبر معظم انقلاب 
برای مردم متدین خوب قم به کار گرفتند 
یک بار مطالعه کنیم پی می بریم این 
مردم چقدر حق به گردن مسئولان دارند 
و باید قدردان آنها باشیم. اشتری گفت: به 
دلیل این اهمیتی که قم برای کشور دارد، 
سردار آقاخانی که از فرماندهان متدین، 
ولایی، دلسوز و باتجربه است به عنوان 
فرمانده جدید انتظامی این استان منصوب 
حضرت  های  عنایت  با  انشاالله  تا  شد 
معصومه)س(، هدایت های مراجع تقلید و 
حمایت ها و همراهی مسئولان بتواند در 
راستای نظم و امنیت بیش از پیش قم و 
زائران و مجاوران حرم کریمه اهل بیت)ع( 

حرکت کند. وی ضمن قدردانی از زحمات 
سردار مجتبایی فرمانده سابق انتظامی قم 
نیز افزود: ایشان در طول دوران مسئولیت 
خود خدمات بزرگ و شایسته ای انجام 
داد و قم در خیلی از شاخص های امنیتی 
توانست ارتقا پیدا کند که این مهم حاصل 
تلاش مجموعه فرماندهی انتظامی این 

استان است.
از  امنیت  تأمین  قم:  استاندار   *

مؤلفه های قدرت ملی است
استاندار قم در این  مراسم  گفت: یکی 
از مؤلفه های قدرت ملی ما تأمین امنیت 
است که این با کمک نیروهای انتظامی 
به خوبی برقرار شده است. سید مهدی 
صادقی اظهار داشت: انسان های عاقل از 
فرصتی که خداوند در اختیار آنها می گذارد 
به نحو احسن استفاده می کنند و خدمات 
ارزنده ای را به جامعه خود ارائه می دهند. 
وی گفت: جز عقل، خرد، محبت و دقت 
چیزی از سردار مجتبایی در این مدت 
ندیدیم و ایشان تمام تلاش خود را برای 
برقراری هرچه بیشتر امنیت در قم انجام 
دادند. استاندار قم افزود: نیروهای انتظامی 
انسان های مؤمن و متعهدی هستند که 
مسؤلیت تأمین امنیت را در این شهر و 
استان بر عهده دارند و جای تقدیر و تشکر 
فراوان از آنها است. وی تصریح کرد: یکی از 
مؤلفه های قدرت ملی ما تأمین امنیت است 
که این با کمک نیروهای انتظامی به خوبی 
برقرار شده است. صادقی با بیان اینکه سردار 
مجتبایی در این مدت به خوبی نقش خود 
را ایفا کرده است، گفت: ما در کنار هرکسی 
که برای اعتلای نظام و تأمین امنیت نقش 

دارد هستیم و آن را حمایت خواهیم کرد.
* سردار مجتبایی : بیش از 2 هزار 

فعالیت در قم انجام گرفته است 
سردار مجتبایی فرمانده سابق انتظامی 
استان نیز  در این مراسم اظهار داشت: 
امروز دو هزار و دویست و سی و پنجمین 
مقدس  استان  این  در  من  خدمت  روز 
بوده و در این مدت فعالیت های بسیاری 
انجام گرفته است. وی گفت: اگر بخواهیم 
فعالیت های انجام شده را لیست کنیم بیش 
از 2 هزار فعالیت فرهنگی، نظامی، عملیاتی 
و معیشتی انجام گرفته است ولی همیشه 
خود را بدهکار این نظام می دانیم. فرمانده 
سابق نیروی انتظامی قم افزود: اگر اقدامی 
هم در قم انجام گرفته است با عنایت خدا، 
برکت حضرت معصومه)س( هدایت های 
فرماندهی انتظامی و حمایت های استانداری 
و اعضای شورای تأمین بوده است.  سردار 
مجتبایی فرمانده سابق انتظامی استان قم 
نیز در این آیین در سخنان کوتاهی گفت: 

اقدام ها و فعالیت های انجام شده با عنایت 
پروردگار، رهنمودهای مراجع عظام تقلید، 
هدایت های فرمانده ناجا، حمایت های 
استاندار و معاونان و اعضای شورای تامین 
و سایر اداره ها و همراهی بسیار خوب 

فرماندهان در استان بوده است. 
* فرمانده جدید نیروی انتظامی 
استان قم تاکید کرد: مقابله با هنجار 
شکنان و مخلان نظم و امنیت عمومی

فرمانده جدید نیروی انتظامی استان قم  
نیز در این مراسم گفت: از جمله اولویت های 
نیروی انتظامی مبارزه با هنجارشکنان و 
مخلان نظم و امنیت عمومی است و این 
موضوع به صورت ویژه دنبال می شود. 
سردار علیرضا آقاخانی با اشاره به جایگاه این 
شهر اظهار کرد: جایگاه قم بر هیچ کسی 
پوشیده نیست و برای دانستن تاریخ قم باید 
به بیانات مقام معظم رهبری در خصوص 
این شهر و مردم آن مراجعه کنیم.وی ادامه 
داد: مهم ترین رکن برای ایجاد امنیت، 
نظم است و برای پیشرفت کشور به امنیت 
نیاز داریم، اگر امنیت وجود داشته باشد، 
دستگاه ها می توانند به وظایف خودشان 
عمل کنند؛مهم ترین دغدغه مقام معظم 
رهبری هم ایجاد امنیت است و اقداماتی 
است. گرفته  صورت  خصوص  این  در 

فرمانده جدید نیروی انتظامی استان قم 
افزود: از جمله اولویت های این نیرو مبارزه 
با هنجارشکنان و مخلان نظم و امنیت 
موضوعات  قم  استان  در  است،  عمومی 
پیشگیری از جرم، امر به معروف و نهی 
از منکر و حل مشکلات ترافیکی را دنبال 
می کنم. آقاخانی در پایان اجرای قانون را 
وظیفه نیروی انتظامی دانست و خاطرنشان 
کرد: شهر قم پایگاه تبلیغی ائمه اطهار)ع( 
است و تمام تلاش خودم را می کنم تا 
شود،  ایجاد  شهر  این  در  امنی  فضای 
همچنین برای آشنایی مردم این شهر با 

حقوق شهروندی تلاش خواهم کرد. 
مرکزی  تالار  در  که  آیین  این  در 
شهر قم ترتیب یافت، از خدمات سردار 
کاظم مجتبایی فرمانده انتظامی سابق 
قم قدردانی و سردار عبدالرضا آقاخانی به 
عنوان فرمانده انتظامی جدید این استان 
معارفه شد. سردار آقاخانی حدود 6 سال 
انتظامی  نیروی  فرماندهی  مسئولیت 
استان اصفهان را برعهده داشت که در 
سال گذشته به عنوان جانشین بازرسی 

ناجا معرفی شده بود.
سال   6 که  نیز  مجتبایی  سردار 
مسئولیت فرماندهی انتظامی استان قم 
را برعهده داشت در ستاد فرماندهی ناجا 

مشغول به انجام خدمت شد.

سردار اشتری در آیین تکریم و معارفه فرمانده انتظامی استان قم:

هیچ مشکل امنیتی در کشور وجود ندارد 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم:

120 دستگاه اتوبوس در سال جاری 
بازسازی اساسی می شود

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: 120 دستگاه اتوبوس 
در سال جاری بازسازی اساسی می شود.

عباس ذاکریان با اشاره به نوسازی ناوگان تاکسیرانی در شهر قم، اظهار 
داشت: نوسازی اتوبوس و تاکسی درون شهری توسط شهرداری قم در 
چند سال اخیر با سرعت مناسبی انجام شده است و هم اکنون عمر ناوگان 
تاکسیرانی قم با توجه به نوسازی 1500 دستگاه تاکسی در دو سال اخیر 

به 5 سال کاهش یافته است.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه یک چهارم 
ناوگان تاکسیرانی شهر قم نوسازی شده است، افزود: در زمینه اتوبوسرانی 
هم 50 دستگاه اتوبوس یورو 4 سال گذشته به ناوگان اتوبوسرانی اضافه 
شد و در سال جاری نیز بازسازی اساسی 120 دستگاه اتوبوس بااعتباری 

بالغ بر 13 میلیارد تومان نیز در دستور کار قرار دارد.
ذاکریان با تأکید بر اینکه سن ناوگان اتوبوسرانی شهر قم در حال 
حاضر در مرز 8 سال قرار دارد، ابراز کرد: استاندارد عمر یک اتوبوس 10 
سال است، افزایش عمر ناوگان اتوبوسرانی و رسیدن به سن فرسودگی 
روند خدمات رسانی شهری را دچار مشکل و حجم آلایندگی های هوا 

افزایش می دهد.
وی با انتقاد از عدم همکاری دولت در نوسازی ناوگان حمل ونقل 
عمومی در شهرها، عنوان کرد: متأسفانه دولت هیچ حمایت و یارانه ای از 
انتهای سال 87 برای بهسازی و خرید حمل ونقل عمومی در شهرها به 
شهرداری ها ارائه نمی دهد و خرید اتوبوسی با رقمی بیش از 600 میلیون 

تومان از توان شهرداری ها خارج است.
در  کرد:  خاطرنشان  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
حال حاضر 320 دستگاه اتوبوس عمومی در سطح شهر قم مشغول 
خدمت رسانی بوده که ازاین بین 50 دستگاه را اتوبوس های نو با ضریب 
استاندارد یورو 4 و مابقی اتوبوس ها را نوعاً اتوبوس هایی با عمر و سن بالا 

تشکیل می دهد.
ذاکریان ادامه داد: 25 دستگاه پل عابر پیاده در سال گذشته در نقاط 
مختلف شهر نصب و راه اندازی شد که در سال جاری مکانیزه کردن 
تعدادی از پل های عابر پیاده که حجم بالای تردد داشته در دستور کار 

بوده که در حال انجام مقدمات آن هستیم.
وی با اشاره به نصب و راه اندازی 110 دوربین نظارتی تا پایان سال 
جاری در نقاط مختلف شهر، ابراز کرد:  با نصب این دوربین ها تعداد 
دوربین های نظارتی، ترافیکی شهرداری قم به 200 دوربین می رسد که با 

بهره برداری از آن پوشش مناسبی در معابر شهر خواهیم داشت.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم بهره برداری از پروژه هوشمند 
سازی پارکینگ ها در چند هفته آینده را مدنظر قرار داد و گفت:  در 33 
نقطه شهر دستگاه تردد شمار تا دو ماه آینده نصب و راه اندازی می شود 
که با پردازش داده های این سامانه ها می توانیم برنامه ریزی مناسبی برای 

اقدامات ترافیکی داشته باشیم.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری اعلام کرد

تکمیل مطالعات بهینه سازی پساب 
برای فضای سبز تا 2 ماه آینده

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: پروژه 
مطالعات بهینه سازی پساب در حال انجام است و تا دو ماه آینده به پایان 

می رسد.
پیام جوادیان با اشاره به میزان همکاری نهادهای استان برای توسعه 
فضای سبز و تامین منابع آبی، اظهار کرد: سازمان پارک ها در بحث آب به 
طور مستقیم با شرکت آب منطقه ای و آب و فاضلاب مرتبط است و در 
زمینه کاهش مصرف آب و تکمیل شبکه آب خام همکاری داریم، البته در 

زمینه جداسازی آب شرب نیازمند همکاری بیشتری هستیم.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با توجه به 
پیگیری واگذاری حق انشعاب پساب، گفت: این کار در مرحله تنظیم 
موافقت نامه است و در مرحله اول قرار است 200 لیتر بر ثانیه پساب 
تصفیه شده در اختیار شهرداری قرار گیرد؛ البته قرار است برای حداقل 

شدن ریسک تصفیه ثانویه نیز صورت گیرد.
جوادیان با بیان اینکه پروژه مطالعات بهینه سازی پساب در حال انجام 
است و تا دو ماه آینده به پایان می رسد، اضافه کرد: بحث شرعی استفاده از 

پساب نیز با اختلاط آن با میزان مشخصی آب حل خواهد شد.
وی با بیان اینکه استفاده از پساب در مرحله اول برای بوستان های 
حاشیه شهر است، خاطرنشان کرد: در آینده نزدیک به اجبار پساب را 
برای بوستان های شهری نیز استفاده خواهیم کرد؛ تا زمانی که پساب به 
اندازه ایمنی و استاندارد لازم نرسد قطعا در فضای سبز شهری استفاده 

نخواهد شد.

شهردار منطقه دو قم خبرداد

صرف 30 میلیارد تومان اعتبار 
برای تملک 81 پلاک 

شهردار منطقه دو قم از صرف 30 میلیارد تومان اعتبار برای تملک 80 
پلاک در منطقه دو خبر داد.

رضا رحیمی با تاکید بر اینکه سال گذشته بیش از 81 پلاک با 
اعتباری بالغ بر 30 میلیارد تومان تملک در منطقه دو انجام شد، اظهار 

کرد: این پلاک ها شامل بلوک های ریزدانه و درشت دانه بود.
شهردار منطقه دو قم احداث خیابان جمهوری حدفاصل خیابان مالک 
اشتر تا میدان امام حسین)ع( به عرض 45 متر با اعتبار 23 میلیارد تومانی 
را یکی از پروژه های شاخص سال گذشته در منطقه دو عنوان کرد و افزود: 
این خیابان شامل دو باند کندرو و دو باند کندرو است و تمام الزامات 
ایمنی و رفاهی در این معبر دیده شده است. رحیمی اجرای ادامه خیابان 
جمهوری را یکی از برنامه های جدی منطقه دو عنوان کرد و گفت: 125 
پلاک در مسیر این پروژه وجود دارد که امسال قرار شده از تقاطع خیابان 
نور شرقی و سواران شامل حدود 80 پلاک با رقمی بالغ بر 30 میلیارد 
تومان تملک و بازگشایی شود که طول این پروژه حدود یک کیلومتر 
است.وی با بیان اینکه امسال احداث 5 بوستان در دستور کار منطقه 

است، گفت: 7.5 میلیارد تومان برای احداث آنها پیش بینی شده است.
شهردار منطقه دو قم اقدامات شهرداری منطقه دو برای جمع آوری 
آبهای سطحی و حذف نقاط آب گرفتگی در منطقه را مورد توجه قرار داد 
و افزود: بیش از 200 میلیون تومان اعتبار برای لوله گذاری هزینه شد که 

امسال هم همین مقدار برای این کار هزینه می شود.

اصفهانیان مقدم اعلام کرد

کاشت بیش از 33 هزار نهال 
در منطقه یک قم

شهردار منطقه یک قم از کاشت بیش از 33 هزار اصله نهال در سال 
96 و ابتدای 97 خبر داد.

مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به انجام تملکات چند بوستان جدید 
در منطقه یک، گفت: تملکات مربوط به احداث بوستان انقلاب پیرامون 
مسجد چهارمردان در دستور کار منطقه است که با تکمیل آن با مساعدت 

شهروندان، احداث بوستان را در نیمه دوم سال 97 خواهیم داشت.
شهردار منطقه یک قم کاشت بیش از 33 هزار اصله نهال در سال 
96 و ابتدای 97 را مورد توجه قرار داد و افزود: بیش از 180 هزار گلدان 
فصلی با رویکرد ارتقاء محیط شاداب شهری و سرانه های فضای سبز 

کاشته شده است.
اصفهانیان مقدم با اشاره به افزایش ضریب ایمنی بوستان ها شهر، گفت: 
تقویت تسهیلات رفاهی بوستان ها خصوصا بوستانهای حاشیه کمربندی 

امام علی)ع( و توسعه این بوستان ها در دستور کار منطقه بوده است.
وی یکی دیگر از پروژه های منطقه یک را احداث بوستان معلم و 
توسعه این بوستان عنوان کرد و افزود: فاز دوم بوستان معلم با اعتباری 

بالغ بر 800 میلیون تومان آماده بهره برداری شده است.

اخبــار


